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ÉRDEKESSÉGEK

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Június 1.
1485-ben Hunyadi Má-
tyás bevonult az elfoglalt 
Bécs városába. 1828-ban 
Brunszvik Teréz Budán 
megnyitotta az első ma-
gyarországi óvodát. 

Június 2.
1953-ban Londonban megkoronázták II. Erzsébet brit ki-
rálynőt, aki 2022-ben bekövetkezett haláláig uralkodott.

Június 3.
1980-ban Farkas Bertalan, az első – és eddig egyetlen – 
magyar űrhajós a Szojuz-35 fedélzetén ezen a napon visz-
szaérkezett a világűrből és földet ért Kazahsztánban. 

Június 4.
1920-ban ezen a napon írták alá a trianoni békediktá-
tumot. Erre emlékezve 2010 óta a nemzeti összetartozás 
napját tartjuk június 4-én.

Június 5.
1473. június 5-én Hess 
András budai műhelyé-
ből került ki az első ma-
gyar nyomtatott könyv, 
a Budai krónika, így ezt 
tekintik a hazai könyvnyomtatás kezdetének. 

Június 6.
1941-ben Magyarország területén hajnali 3 órakor beve-
zették a jobb oldali közlekedési rendszert. 

Június 8. 
Medárd napján az évszázados megfigyelés alapján, ha esik 
az eső, akkor a következő negyven napon is fog, ha nem, 
akkor negyvennapos szárazság következik. 

Június 9.
1887 Afrikai expedícióján Teleki Sámuel elérte a Kiliman-
dzsárót, majd feljutott a hóhatárig.

Június 11. 
Emil Berliner német feltaláló szabadalmaztatta a gramo-
font 1887-ben, megszületett Ráday Mihály Kossuth-díjas 
operatőr, városvédő.

Június 12.
1987-ben Ronald Reagan amerikai elnök Nyugat-Berlin-
ben, a berlini falnál mondott híres beszédében felszólította 
Mihail Gorbacsov szovjet vezetőt: „rombolja le ezt a falat”.

Június 13.
1941-ben Szent-Györgyi Albert Nobel-díjas biokémikus 
bejelentette találmányát a jól eltartható, nagy C-vitamin 
tartalmú készítmények 
előállítására. 2009 óta ez 
a nap a magyar feltalálók 
napja.

Június 16.
Ma van az ötvenhatos 
vértanúk emléknapja az 1956. évi forradalom és szabad-
ságharc vértanúinak 1958. június 16-i kivégzése, valamint 

Nagy Imre, Gimes Miklós, Losonczy Géza, Maléter Pál és 
Szilágyi József 1989. június 16-i újratemetése emlékére.

Június 18.
 Az 1815. június 18-án lezajlott waterlooi csata Bonaparte 
Napóleon utolsó összecsapása volt. 

Június 19.
1991. június 19-én hagyta el Magyarország területét az 
utolsó szovjet katona, Silov altábornagy. Ezzel véget ért a 
szovjet hadsereg 1944 óta tartó „ideiglenes” magyarországi 
tartózkodása.

Június 20.
1896-ban Darányi Ignác földművelésügyi miniszter aláír-
ta a Magyar Mezőgazdasági Múzeum alapító okiratát. 

Június 21.
1788-ban hivatalosan is érvénybe lépett az amerikai alkot-
mány, a ma is érvényben lévő legrégibb írott alaptörvény.

Június 22.
1941. június 22-én indította meg Adolf Hitler hadsere-
ge a Szovjetunió elleni hadjáratot, melynek célja a szov-
jet-orosz állam megsemmisítése, a „keleti német élettér” 
elfoglalása volt.

Június 23.
1894-ben Párizsban megalakult a Nemzetközi Olimpiai 
Bizottság (NOB). 1915-ben az első világháborúban meg-
kezdődött az első isonzói csata, amely július 27-ig tartott. 
2016-ban Nagy-Britanniában a brit EU-tagságról tartott 
népszavazáson a szavazók 51,9 %-a mondott igent a ki-
lépésre.

Június 24. 
Az Országgyűlés 2001-ben június utolsó szombatját a ma-
gyar szabadság napjává nyilvánította arra emlékezve, hogy 
1991. június végén befejeződött a szovjet csapatok kivoná-
sa, és az ország visszanyerte önállóságát.

Június 25.
2013-ban Áder János államfő Belgrádban, a szerb parla-
mentben mondott beszédében bocsánatot kért azokért a 
bűnökért, amelyeket a II. világháború során magyarok kö-
vettek el ártatlan szerbek ellen a Vajdaságban.

Június 28.
1914-ben Szarajevóban meggyilkolták Ferenc Ferdinán-
dot, az Osztrák-Magyar Monarchia trónörökösét; a me-
rénylet nyomán tört ki az első világháború.

Június 29.
1456-ban rendelte el III. 
Kallixtusz pápa a déli 
harangozást, így kérve 
isteni segítséget a Nán-
dorfehérvár elleni török 
támadás visszaveréséhez. 

Június 30.
1905-ben Albert Eins-
tein ezen a napon pub-
likálta speciális relativi-
tás-elméletét. 

2024. június 9-én a korábbiaktól eltérően a címben sze-

replő választások egy időben, közös eljárásban történnek.

1. Európai parlamenti választások
A választáson a választópolgárok listára szavazhatnak. 
Listát az a párt állíthat, amely legalább 20  000 érvényes 
ajánlást összegyűjt. Listát a pártok önállóan vagy közösen 
állíthatnak. A listák sorrendjét a szavazólapon a Nemzeti 
Választási Bizottság sorsolás útján állapítja meg. Az a lista 
kaphat mandátumot, amely a listákra leadott érvényes sza-
vazatok száma szerint az 5 százalékot eléri.
A magyar választópolgárok 21 képviselőt választhatnak 
az Európai Parlamentbe. E választás tekintetében az egész 
ország egy választókerületet alkot.

2. Helyi önkormányzati képviselők és polgármesterek 
választása 
Városunkban a választás az ún. egyéni listás rendszerben 
történik, ahol a település egésze alkot egy választókerüle-
tet.  Megválasztható képviselők száma 8 fő.
Településünkön a választópolgárok száma 2024. ápri-
lis 3-án 6792 fő. Képviselőjelölt az lehet, akit a település 
választópolgárainak legalább 1 százaléka (68 fő), polgár-
mesterjelölt pedig az, akit a település választópolgárainak 
legalább 3 százaléka (204 fő) jelöltnek ajánlott. 
A jelöltek sorrendjét a szavazólapon a helyi választási bi-
zottság sorsolással állapítja meg. 
Érvényesen szavazni a listán szereplő jelöltek közül leg-
feljebb 8 főre lehet. Ez azt jelenti, hogy a szavazólapon 8 
vagy annál kevesebb szavazat lehet. Amelyik szavazólap 8 
szavazatnál többet tartalmaz, az azon szereplő szavazatok 
nem kerülnek megszámlálásra.
Képviselők azok a jelöltek lesznek, akik a megválasztha-
tó képviselők száma szerint a legtöbb érvényes szavazatot 
kapták.  Szavazategyenlőség esetén sorsolással kell megál-
lapítani, hogy az egyenlő számú szavazatot elért jelöltek 
közül melyik szerez mandátumot.
A polgármester választás szavazólapján szereplő jelöl-
tek sorrendjét szintén sorsolás útján állapítja meg a helyi 
választási bizottság. Érvényesen szavazni legfeljebb egy 
jelöltre lehet. Polgármester az a jelölt lesz, aki a legtöbb 
szavazatot kapta. Szavazategyenlőség esetén időközi vá-
lasztást kell tartani.

3. Vármegyei közgyűlés tagjainak választása
A vármegyei önkormányzati képviselőket a választópol-
gárok vármegyei listán választják. A választás tekintetében 
minden vármegye egy választókerületet alkot, melynek 
nem része a megyei jogú város (megyénkben Szolnok). A 
Jász-Nagykun-Szolnok Vármegyei közgyűlésbe megvá-
lasztható képviselők száma 18 fő.

A vármegyei választókerületben listát állíthat az a jelölő 
szervezet, amely a választókerület választópolgárai 0,5 
százalékának ajánlását összegyűjtötte.

4. Nemzetiségi önkormányzati képviselők választása
Településünkön roma nemzetiségi önkormányzati kép-
viselők választására van lehetőség. Nemzetiségi válasz-
táson az a választópolgár vehet részt, aki regisztrált vagy 
regisztrál a nemzetiségi névjegyzékbe történő felvételre. 
Túrkevén 2024. április 3-án a nemzetiségi névjegyzéken 
szereplő választópolgárok száma 86 fő. Képviselőjelölt 
ajánlásához szükséges ajánlások száma 5 fő.
A megválasztható képviselők száma 3 fő, a választás 
módja ugyanaz, mint az egyéni listás képviselő választás 
esetében. 

5. Ajánlás szabályai
Jelöltet az a választópolgár ajánlhat, aki a választóke-
rületben választójoggal rendelkezik. Az ajánlóívre rá 
kell vezetni az ajánlást adó választópolgár nevét, sze-
mélyi azonosítóját, magyarországi lakcímét. Az ajánlás 
érvényességének és hitelességének feltétele a saját kezű 
aláírás. A választópolgár többi adata az ajánló választó-
polgár jelenlétében más személy által is rávezethető az 
ajánlóívre.
Az ajánlóíven az ajánlást gyűjtő személy feltünteti a ne-
vét, személyi azonosítóját vagy a személyazonosságát 
igazoló hatósági igazolványának számát és aláírását. Ez 
utóbbiak elmulasztása az ajánlóív érvénytelenségét ered-
ményezi, az azon szereplő ajánlások nem kerülnek elle-
nőrzésre. 
Az ajánlóívek 2024. április 20-án vehetők át legkoráb-
ban. Helyi önkormányzati képviselő, polgármester, nem-
zetiségi önkormányzati képviselőjelöltként bejelentésére 
május 6-án 16.00 óráig van lehetőség.
Az ajánlást adó választópolgárok adatait a helyi választá-
si iroda ellenőrzi, a jelölt nyilvántartásba vételéről a helyi 
választási bizottság dönt.

6. Kérelmek

Mozgóurna igénylése
Az a választópolgár, aki a szavazóköri névjegyzékben 
szerepel, de egészségi állapota vagy fogyatékossága mi-
att nem tud elmenni a szavazóhelyiségbe, mozgóurnát 
kérhet.
A mozgóurnát a választópolgár kérheti:
 • a lakcímére (lakóhelye)
 • a lakóhelye (tartózkodási helyre átjelentkezett válasz-

tópolgár a tartózkodási helye) szerinti szavazókör te-
rületén található egyéb címre

VÁLASZTÁS  2024. JÚNIUS 9.
TÁJÉKOZTATÓ AZ EURÓPAI PARLAMENT KÉPVISELŐINEK, A HELYI ÖNKORMÁNYZATI 
KÉPVISELŐK ÉS POLGÁRMESTEREK, VALAMINT A NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZATI

 KÉPVISELŐK 2024. JÚNIUS 9-ÉN TARTANDÓ VÁLASZTÁSÁRÓL
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Településünkön is elindult a MUNIPOLIS szolgáltatás, 
aminek köszönhetően minden fontos hírt, meghívót köz-
vetlenül önöknek tudunk küldeni SMS, e-mail vagy appli-
kációs üzenet formájában. 

A szolgáltatás teljesen ingyenes! 
https://turkeve.munipolis.hu/regisztracio  

Miért érdemes regisztrálni?
• Azonnali értesítés vészhelyzet esetén
• Információ közmű leállásról, hulladékszállításról, közle-

kedésről
• Meghívók kulturális- és sporteseményekre
• Hivatali hírek
• Különböző szavazásokon való részvétel

Regisztráció közben kiválaszthatják, hogy milyen fajta 
hírekről szeretnének értesítést kapni (kultúra, sport, állat-
tartás stb.) Javasoljuk, hogy a telefonszámukat és a lakcí-
müket is adják meg, így vészhelyzet esetén (vihar, baleset, 
közműleállás) gyorsan tudjuk önöket értesíteni. Az adata-
ikat GDPR szerint, biztonságosan tároljuk.

Feliratkozás: https://turkeve.munipolis.hu/regisztracio  

Regisztrációra személyesen is van lehetőség az önkor-
mányzati hivatalban – örömmel segítünk!

A mobilapplikáció ingyenesen letölthető a Google Play-
ről és az App Store-ból is. 

Ezután csak fel kell iratkozniuk a településre és a jövő-
ben minden információ eljut önökhöz.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

 • május 31-ig bármely magyarországi címre (ilyenkor a 
kérelmet egyben átjelentkezési kérelemnek is kell te-
kinteni)

 • Mozgóurna igénylése:
 •  online (azonosítás nélkül) és levélben

2024. április 4. - 2024. június 5. 16:00
 • személyesen

2024. április 4. - 2024. június 7. 10:00
 • online (azonosítással)

2024. április 4. - 2024. június 9. 12:00
 • meghatalmazott útján

2024. április 4. - 2024. június 9. 12:00

Átjelentkezés
 • A lakóhellyel (állandó lakcím) és tartózkodási hely-

lyel (ideiglenes lakcím) is rendelkező választópolgár 
az önkormányzati választáson eldöntheti, hogy a 
lakóhelye vagy a bejelentett tartózkodási helye sze-
rinti önkormányzat megválasztásában kíván részt 
venni. Aki a tartózkodási helye szerinti polgármester-
re, képviselőkre akar szavazni, az átjelentkezhet. To-
vábbi feltételek, hogy a tartózkodási helyét legkésőbb 
a választás kitűzését megelőző 30. napon, azaz 2024. 
február 11-én vagy ez előtt létesítette, az elbíráláskor 
is érvényes, és érvényessége legalább június 9-ig tart. 
Ilyen esetben az átjelentkezéssel szavazók a tartózko-
dási helyüknek megfelelő szavazókörben szavaznak. 
Az átjelentkezés az Európai Parlamenti választásra is 
vonatkozik.

 • Átjelentkezéssel az a választópolgár is szavazhat, aki 
a szavazás napján a magyarországi lakcíme szerinti 
szavazókörtől eltérő helyen tartózkodik, illetve tar-
tózkodási hellyel nem is rendelkezik. Ilyen esetben 
azonban az átjelentkezés csak az Európai Parlamenti 
választásra terjed ki, a választópolgár a kérelemben 
megjelölt település kijelölt szavazókörébe kerül felvé-
telre. Az önkormányzati választáson a lakóhelye sze-
rinti szavazókör névjegyzékében fog továbbra is sze-
repelni.

Átjelentkezés másik szavazókörbe:
 2024. április 4. - 2024. május 31. 16:00

Átjelentkezés visszavonása:
 2024. április 4. - 2024. június 7. 10:00

 • Külképviseleti névjegyzékre jelentkezés esetén a ké-
relem csak az Európai Parlamenti választásra terjed 
ki, az önkormányzati választáson a lakóhelye szerinti 
szavazókör névjegyzékében fog továbbra is szerepelni.

 • Külképviseleti névjegyzékbe vételi kérelem benyúj-
tása:
 2024. április 4. - 2024. május 31. 16:00

 • Külképviseleti névjegyzékbe vétel visszavonása
 2024. április 4. - 2024. június 5. 16:00

Külképviseleti szavazásra csak az Európai Parlamenti 
választáson van lehetőség.

Nemzetiségi névjegyzékbe vételi kérelem benyújtása
folyamatos - 2024. május 31. 16:00

Nemzetiségi névjegyzékből való törlés
folyamatos - 2024. május 31. 16:00

Szavazás akadálymentes szavazókörben
Az a választópolgár (nemzetiségi is), aki 2024. június 5. 
16.00 óráig kéri, hogy akadálymentes szavazóhelyiség-
ben szavazhasson, és akinek a lakcíme szerinti kijelölt 
szavazóhelyiség nem akadálymentes, a helyi választási 
iroda átteszi egy akadálymentes szavazókörbe. 

7. Szavazás
Szavazni 2024. június 9-én 6.00 óra és 19.00 óra között 
lehet az értesítőben feltüntetett helyen.
A választópolgár, ha nem kapja meg a választásra szóló ér-
tesítőt, ha az megsemmisül vagy elvész, akkor bármely 
helyi választási irodától - amelyet a polgármesteri hivatal-
ban talál - új értesítőt igényelhet. Az értesítő bemutatása 
azonban nem feltétele a szavazásnak.
A szavazás előtt a választópolgárnak igazolnia kell sze-
mélyazonosságát (érvényes személyazonosító igazol-
vánnyal, útlevéllel vagy vezetői engedéllyel), valamint a 
lakcímét vagy személyi azonosítóját (lakcímkártyával). A 
választópolgár a fentiek után megkapja a lebélyegzett sza-
vazólapokat, az átvételt a névjegyzék aláírásával igazolja.
A lejárt érvényességű okmányokkal rendelkezők nem 
szavazhatnak, őket a szavazatszámláló bizottság köteles 
visszautasítani. A szavazásra abban az esetben sincs 
mód, ha a választópolgárt a bizottság tagja vagy tag-
jai személyesen ismerik, és a névjegyzéken is szerepel.
A szavazás ideje alatt a kijelölt kormányablakok ügyle-
tet tartanak okmánypótlás céljából.
Ha a választópolgár a szavazólap urnába dobása előtt 
jelzi, hogy a szavazólap kitöltését elrontotta, a rontott 
szavazólapot a szavazatszámláló bizottság bevonja, egy 
külön e célra szolgáló borítékba helyezi, és a rontott 
szavazólap helyett új szavazólapot ad ki. Egy választó-
polgár rontás miatt szavazólap fajtánként csak egyszer 
kérhet új szavazólapot.
Ha a választópolgár a szavazatát bedobta az urnába, 
már nem kérhet cserét.

További információk: www.valasztas.hu, 
Helyi Választási Iroda, Túrkeve, Petőfi tér 1. 
Tel.: 56/222-111, e-mail: jegyzo@turkeve.hu 

HELYI VÁLASZTÁSI KISOKOS - 2024. június 9.
Tisztelt Választópolgárok!

Ahogyan azt már Önök is bizonyára tudják, 2024. jú-
nius 9-én választások lesznek hazánkban.

Az európai parlamenti választás mellett (amely már az 
5. lesz Magyarországon), a helyi közélet alakításába is be-
leszólhatunk a helyhatósági választásokon való részvétellel.

Az ajánlási időszak véget ért, így 2024. május 6-án ösz-
szeült a Helyi Választási Bizottság, hogy a képviselő és 
nemzetiségi jelöltek nyilvántartásba vételéről, illetve a 
szavazólapon elfoglalt sorrendről döntsön sorsolás út-
ján. A bizottsági ülésen az alábbi jelöltekről és sorrendek-
ről született döntés:

Polgármesterjelöltek sorrendje a szavazólapon:
1. Magos Vilmos FIDESZ-KDNP

2. Sallai Róbert Benedek független

ÉRVÉNYESEN SZAVAZNI 1, AZAZ EGY JELÖLTRE LEHET!

Egyéni listás jelöltek sorrendje a szavazólapon:
1. Petőné Fábián Erzsébet Anna független
2. Dékányné Madarász Piroska független
3. Vida Tamás FIDESZ-KDNP
4. Vad Attila Magyar Szocialista Párt
5. Kántorné Bíró Emília Magyar Szocialista Párt
6. Szemes Attila független
7. Fábiánné Fazekas Terézia FIDESZ-KDNP
8. Kis Endre független

9. Magos Vilmos FIDESZ-KDNP
10. Sipos Sándor Munkáspárt
11. Könnyű Ákos független
12. Sörös Tibor független
13. Tóth Lajos független
14. Kántor Lajos Magyar Szocialista Párt
15. Patkós Lajos FIDESZ-KDNP
16. Kiss-Simon Edit független
17. Szabó Attila független
18. Nagy Zoltán független
19. Nagy József független

ÉRVÉNYESEN SZAVAZNI MAXIMUM 8, AZAZ NYOLC 
JELÖLTRE LEHET, KEVESEBB LEHET A SZAVAZÓLA-
PON, TÖBB NEM!

Nemzetiségi jelöltek sorrendje a szavazólapon:
1. Botos Edina CIKÖSZ
2. Kun Lajos Sándorné CIKÖSZ
3. Szőke Jánosné RIOSZ
4. Göblyös Lajosné CIKÖSZ
5. Lisznyai Mónika CIKÖSZ
6. Pusoma Róbert Lajos CIKÖSZ

ÉRVÉNYESEN SZAVAZNI 3, AZAZ HÁROM FŐRE LEHET, 
KEVESEBB LEHET A SZAVAZÓLAPON, TÖBB NEM!

Ne feledjék: 2024. június 9-én választás! 
Éljenek a szavazati jogukkal!
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Tudvalévő, hogy városunkban nagyon sok olyan utca van 
a több évtizedes elmaradásnak „köszönhetően”, ami még 
mindig nem jó minőségű, s ezáltal az ott lakók joggal várhat-
ják a teljes javítást. Ebben a ciklusban viszont sok olyan utca 
is van, melynek lakói már örülhetnek a minőségi javulásnak, 
sok éve várják, megkapták. Az anyagi források hiánya azon-
ban türelemre inti mindazon utcák lakóit, akik „várólistán” 
vannak. Beszámoltunk mi is, mely utcák kaptak eddig új 
utat, hol történt kátyúzás, minőségi javulás. Ez alkalommal 
is örömmel adunk hírt további utcák útjainak megújulásáról.

A Herczegh utca olyan szakaszai lettek készen, leasz-
faltozva, ahol soha nem volt rendes út. 2019 óta az ötödik 
olyan utca, ahol korábban csak földes út volt, megszüntették 
a földes jellegét, új utat hoztak létre. Mind közül ez a legjobb, 
mert máshol csak martaszfaltos technológiát alkalmaztak, 

itt rendes kövesút készült most el. Az ilyen törekvések azok, 
amelyeket leginkább folytatni kell! Öröm, hogy az utak álla-
potának javítása folyamatosan halad városunkban.Előző számunkban már hírt adtunk arról az örvendetes 

tényről, hogy lesz mozi Túrkevén. Sok éven keresztül ár-
válkodott teljesen leromlott műszaki állapotban a város 
legnagyobb zárt terme, a mozi. Most végre megkezdő-
dött az átfogó felújítás.

Sallai R. Benedek polgármester az alábbiakban is-
mertette a megújítást:

„A felújítási koncepció Fehérváry Rudolf tervezőmér-
nök ötletéből született több éve, amíg Farkas Rozália 
intézményvezető 2019-ben mutatta meg nekem a mozi 
épületének elképesztően leromlott, rossz műszaki álla-
potát. Ezen háttérrel tűztem a zászlóra a mozi felújítá-
sának tervét, ami felújításának első üteme kezdődhetett 
meg most. 

2022-ben készítettük el a megvalósíthatósági tanul-
mányt és a pályázati koncepciót erre a célra, és ha for-
ráshiányosan is, de benyújtottuk a TOP plusz pályázat 
keretein belül, annak részeként. 2023-ban zajlottak a 
tervek pontosításának munkálatai és a közbeszerzés le-
bonyolítása. A nyertes pályázathoz külső segítséget nem 
vettünk igénybe, a Városfejlesztési Kft. és önkormányza-
tunk munkatársai közösen készítették el minden részét. 
Minden kollégámnak, érintettnek, Fehérváry Rudolfnak 
egyaránt nagyon köszönöm az összehangolt munkát! 

Négy évtizede vár felújításra ez az építészetileg is ér-
dekes, a város kulturális élete szempontjából kiemelkedő 
jelentőségű épület. A négy évtized alatt egyre nőtt a be-
avatkozási igény, egyre több baj keletkezett, és megmen-
tése érdekében az egyedüli érdemi döntés a Kópia Cuk-
rászda megnyitása volt, aminek üzemeltetője némileg 
szívén viselte az épület állapotát és arra fordított. 

Most közel 280 millió forintot fordítunk arra, hogy a 
mozi újból szép, műszakilag jó, funkciójában jól használ-
ható és korszerű legyen. Egymástól függetlenül több köz-
beszerzést bonyolítunk le a sikeres kivitelezés érdekében, 
s ebből az első, az építési munkák indulhattak meg az 
elmúlt hetekben a sikeres közbeszerzés eredményeként. A 
másik - a műszaki tartalom, vetítő, hangtechnika stb. - 
még folyamatban van, eredményét várjuk. A közbeszer-
zést a Jánosik és Társa Kft. nyerte. A kivitelezési szer-
ződés alapján fix összegű megbízásban valósítják meg a 
munkát, amely az alábbi költségekkel zajlik: 

 • Mozi építés: bruttó 199 125  967 Ft (ez nettó 156 792 
100Ft.) 

 • Mozi technika: bruttó 63 500 000Ft, (nettó 50 000 
000Ft.) Itt még nincs nyertes, ez csak a pályázatba be-
tervezett összeg.

 • Mozi székek: bruttó 15 000 000Ft, (nettó 11 811 024Ft.) 
Itt sincs még nyertes, ez a pályázatba betervezett összeg.

A liget egy kiemelt jelentőségű közösségi tér lett, s egy 
ehhez hasonló közösségi tér megteremtésén dolgozunk a 

mozi felújításával, ami zárt térben, rossz időben, ősztől 
tavaszig lehet a város új közösségi központja. Nagyon 
várjuk a kivitelezést, bizakodóak vagyunk, hogy valami 
fontosat, jelentőset alkotunk a felújítással.”

Túrkeve lakossága is minden bizonnyal várja és örül 
egy újabb előrelépésnek, egy újabb minőségi megúju-
lásnak, mely mindannyiunk érdekét szolgálja.

MEGINDULT A MOZI ÁTFOGÓ FELÚJÍTÁSA 
KOVÁCS KATA

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Újabb utcák kaptak új utat

Civil természetvédő életemben 
igencsak hadilábon álltam az állami er-
dészetekkel és a vízügyi igazgatóságok-
kal. Soha nem sikerült azonosulnom az 
életfelfogásukkal és szemléletükkel. 

Polgármesterségem egyik nagy 
meglepetése, hogy hivatalba lépésem 
óta a Közép-Tisza-vidéki Vízügyi Igaz-
gatóságtól csak és kizárólag segítséget 

kapok, jó partnerséget és együttmű-
ködést ápolunk. Első nap óta keresem 
őket, hol belvíz miatt, hol vízmegtartás 
miatt, hol a Kis-Berettyó rehabilitáció 
miatt, és a Mezőtúri Szakaszmérnök-
ség három munkatársa rendkívül se-
gítőkész ezügyben, nem tudok olyat 
kérni, hogy ne igyekezzenek segíteni. 
Hozzáteszem, egy-két hónapja a Be-

rettyó túlpartján Orosz 
László aktív részvételével 
a Körös-Vidéki Vízügyi 
Igazgatóság is nagyon 
segítőkész. 

Nem régen lettünk 
kész a Kis-Berettyó reha-
bilitációs elképzeléseink 
első ütemével – bár sok-
sok munka van még itt 
hátra -, szépen át is adták 
a munkát, de a természet 
dolgozik, és az „első ket-

tes duda“ mellett a növényekből álló 
szigetről akkora darabok szakadoznak 
le, hogy az ellepi a nem régen kialakí-
tott új vezérárok felszínét. Se lehető-
ségünk, se technikánk nem lenne ezt 
kiszedni, de a KÖTIVIZIG-es kollé-
gák amint észlelték a problémát, azon 
nyomban segítségünkre siettek, és saját 
költségükön azonnal hozzákezdtek a 
munkánkhoz. A szakaszmérnökséget 
vezető Tóth Tamás folyamatosan igen 
jó szívvel van városunk ügyei iránt. Gál 
Juditnak szeretném őszintén köszöne-
temet kifejezni az ügyeinkhez történő 
lokálpatrióta hozzáállásáért, és köszö-
nöm még Csató László belvíz szakasz-
védelem vezető jóindulatát városunk 
iránt. 

Nagyon hálás vagyok mindannyi-
uknak a jóindulatért, bizalomért és a 
segítségekért. Külön köszönöm most 
ezt a beavatkozást!

KÖSZÖNET A KÖTIVIZIGNEK
SALLAI R. BENEDEK - POLGÁRMESTER
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Ebben az önkormányzati ciklusban többször is hivat-
koztunk az összefogásban rejlő hatalmas erőre, ami több 
ízben hozott olyan eredményt, ami mindannyiunknak, a 
városnak gazdagodását segítette elő. Gondoljanak csak a 
strand apartmanjainak teljes megújulására, a recski tábor 
helyrehozására és birtokba vételére vagy akár az évente is-
métlődő virágosításra, dekorálásra, a szemétszedési akciók-
ra, a karácsonyi falu életre hívására. Megannyi példája, hogy 
együttes erővel és jobbító szándékkal sikereket lehet elérni! 
Ehhez persze szükség volt egy olyan közegre, városvezetés-
re, amely támogatja, segíti az ilyen kezdeményezéseket, ha 
úgy tetszik, felöleli a civil összefogásban rejlő lehetőségeket. 

Íme, egy újabb együttes erőből született fejlesztés. Elké-
szült a külterületi utak felújításának első üteme. Minden 
felhajtás és csinnadratta nélkül – bár a választási kampány 
időszakában sikerült realizálni a tervet – átadták a felújított 
útszakaszokat.

Készen van a külterületi pályázathoz kapcsolódó mara-
dék, befejező rész is, így a pályázaton kívüli részét is meg-
csináltatta a városvezetés a ballai útnak, és az 1040-es útján 
is tudtak még némi további javítást eszközölni. /Az utóbbi 
ugyan még nincs befejezve, ezt még folytatni szeretnék./

A városvezetők nem akarták kampányfogásként kezelni 
az átadást, így a politikai látványkliséket mellőzve a maguk 
csendességében, mindenféle médiarészvétel nélkül, a pá-
lyázathoz önrészt biztosító gazdálkodókkal közösen ünne-
pelték meg ennek az összefogásnak az eredményét, Szent 
György napján este. Nem volt szalagvágás, sem fotózkodás, 
nem szelfizett senki, örültek az eredménynek. 

Őszig már nem folytatják külterületen a munkálatokat, 
akkor azonban az 1040-es út folytatása az elsődleges cél, 
illetve a régi szeméttelep útja van tervben a forrásoktól füg-
gően, habár a hajtóút is szóba került. Saját tulajdonú külte-
rületi utak jöhettek szóba ebben a programban, így azok-
kal tudják folytatni, ha sikeresek lesznek a pályázatokban, 
mely kiírás 2014 és 2019 között háromszor történt meg, de 
korábban nem pályázott egyszer sem városunk. Most elké-
szült, s immár csak meg kellene becsülni. 

Az összefogást az jelentette, hogy túrkeveiek e célra sok 
milliós támogatást teremtettek elő, volt millió fölötti csalá-
di támogatás, míg voltak, akik százezres értékben, de így 

is önzetlenül jártak el ebben az ügyben. Sallai R. Benedek 
polgármester hálával, őszinte tisztelettel köszöni meg azok-
nak, akik készpénzzel járultak hozzá az utak elkészültéhez: 
Búzavirág Növénytermesztő K�., Czinke Gép K�., Deb-
reczeni Péter cs.g., Elek András, Herczegh Adél, Kevihal 
K�., Kiss-Simon Edit, Kiss Gergő, Középtiszai Mg. Zrt., 
Markov Bogdán Imre, Mészáros József István, Mihácsi 
Gyula, Mucza Ferenc, Ratkai István, Ratkai Tamás, Rácz 
Károly, Rácz Renáta, Sebestyén Sándor Zsolt, Simon 
György, Simon László István, Simon Péter, Simon Zol-
tán, Szőllősi Gábor E.V., Tóth László, Túri Imre és Túri 
Imréné. Minden tiszteletet és köszönetet megérdemelnek!

Ahogyan Sallai R. Benedek polgármester fogalmazott: 
„Ezt a tájat, ezt a települést évszázadokon keresztül az em-
berek közös akarata, az összefogás vitte előre. Ennek vagyunk 
tanúi hétről hétre, amikor a futós lányok szervezkednek, 
amikor a városszépítők virágot ültetnek, fáradhatatlanul 
kertészkednek, amikor a hétvégi hulladékgyűjtésre készülnek 
lelkes emberek, amikor a karácsonyi falu szerveződik, ami-
kor apartmanokat újítunk fel, amikor művészeti iskolákat 
igyekszünk segíteni - és sorolhatnám. S egy ilyen volt ezek-
nek az utaknak a felújítása is Példaértékű, tiszteletreméltó 
és önzetlen! Mint az összes többi olyan esemény, eredmény, 
ami önkéntesek tevékeny részvételével született, születik meg. 
Köszönöm mindenkinek, aki felajánlásával, szorgalmával, 
munkájával, szervezésével azért dolgozik, hogy Túrkeve egy 
jobb hely legyen. Indulhatok én polgármesteri székért, de a 
dicsőség a sok-sok közös akaraté, a sok összefogásé, ami so-
kunkat tölt el jó szívvel. Köszönöm!”

Bár itt, a Túrkeve újságban többször is cikkeztünk 
arról, hogy a Liget közösségi térré alakítása kapcsán 
milyen tervek vannak, illetve milyen már megvaló-
sult fejlesztések történtek. Járókelők kérdezik egy-egy 
„földkupac” láttán, hogy mi történik már megint? Saj-
nálatos, hogy nem olvassák lapunkat, ahol első kézből 
értesülhetnek az önkormányzat híreiről, közügyekről, 
programokról és sok-sok egyéb érdekességről, ami vá-
rosunkban történik. (Nem valószínű, hogy a 300 fo-
rintos ára a mérvadó.) Nos, a feltett kérdésre a válasz 
a következő:

A Liget játszóterének és fittnesz parkjának kialakítá-
sa során eleve az volt az elképzelés, hogy a kettő közé 
egy szökőkutas vízijátszóteret alakítanak ki. 

Igaz, hogy a Dr. Nánási Lajos Egészségház előtt van 
egy kicsi szökőkút, de a cél az volt, hogy a Ligetben le-
gyen olyan, ami látványosabb, nagyobb, impozánsabb 
és a gyerekek számára játék lehetőséget teremt. A TOP 
Plusz Élhető Város pályázat forrásaiból éppen ezért 
arra is pályázott a városvezetés, hogy egy ilyet megva-
lósíthassanak, s hosszú huzavona után sikerült kivite-
lezőt találniuk ennek megépítésére. Jelenleg is zajlanak 
még a kivitelezési munkálatok kisebb problémákkal. 
Bízunk benne, hogy a nyári hőségben már vidám, lu-
bickoló gyerekek pancsolhatnak a vízében.

ÚJABB LÁTVÁNYELEM A LIGETBEN
KOVÁCS KATA MOLNÁR MAGDOLNA

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

ÖSSZEFOGÁS
„Ha összejövünk, az a kezdet; ha összetartunk, az a haladás; 

ha összefogunk, az a siker!” 
/Henry Ford/

A hónap bölcs mondása

„A világot nem a gonosz fogja elpusztítani, hanem azok, akik végignézik 
a gonoszságokat és nem csinálnak semmit.” 
(Albert Einstein)
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Május 17-18-19-én immár a XXIV. Kevi Juhászfesztivál zaj-
lott városunkban. A hagyományőrző rendezvény ismét 
rengeteg embert vonzott településünkre.

A remek szervezésnek és a példaértékű városszépítő 
munkának köszönhetően csodás környezetben került meg-
rendezésre a sokszínű programot felsorakoztató fesztivál. 
A Liget, mint a közösségi élet színtere újra bebizonyította 
létjogosultságát, hiszen a vendégek is számtalan dicsérettel 
éltek a helyszínt illetően. Kicsik és nagyok egyaránt találtak 
maguknak szórakozási lehetőséget, hiszen a vidámparktól 
kezdve volt a fiatalabb korosztályt érdeklő disco, a régebb 
óta fiatalokat vonzó nosztalgia-party, rengeteg sztárfellé-
pő, nótaműsor, táncház, különböző hagyományőrző tevé-
kenységet bemutató látványosság, kirakodóvásár, művészeti 
iskolák bemutatói, ilyen-olyan stílusú zenei koncert és az 
idén új látványelemként megjelenő fényfestés a Polgármes-
teri Hivatal falán. 

Természetesen a főszerepet a bográcsok sokaságában 
rotyogó birkapörkölt kapta. Idén is, mint eddig mindig, 
szakmai fórum tette tartalmasabbá a programok palettáját. 
Összefoglalva a három nap eseményeit: egy remekül meg-
szervezett, sokszínű programokat felvonultató fesztivál volt, 
ahol csak az nem érezte jól magát, aki nem akarta. Sallai R. 
Benedek polgármester így foglalta össze a látottak alapján a 
Juhászfesztivált: 

„A biztosításban résztvevőkkel beszélgetve 10 ezer fölötti 
létszámra becsülik mindkét nap látogatottságát. S bár pontos 
számokkal nem bírunk, mindenképpen egy nagy látogatott-
ságú remek rendezvényt zártunk, ami továbbra is szűkebb 
térségünk legnagyobb ilyen hagyományőrző rendezvénye. 
Jelen soraimmal ezúton is hálásan, nagyon köszönöm a szer-
vezés legfontosabb motorjának számító Narancsik Boglárka 
kolléganőmnek a lelkiismeretes, fáradságos munkát. Hasonló 
hálával köszönöm minden más kollégámnak is, akik a szer-
vezésben, lebonyolításban részt vettek, és külön köszönöm a 
„partifelelős“ Tóth Lajos és Kántor Lajos képviselő uraknak, 
valamint Dékányné Madarász Piroskának a sok segítséget, 
ötletet, részvételt. Kántorné Bíró Emília alpolgármester asz-
szony és dr. Szabó Zoltán nyugalmazott polgármester úr a 
testvérvárosi delegációkat kalauzolták, s mutatták be nekik 
városunk eme jeles rendezvényét. Köszönöm mindazoknak 
továbbá, akik kilátogattak a rendezvényre, és értelmet adtak 
több hónapnyi munkának! Köszönöm a szponzoroknak, tá-
mogatóknak, minden helypénzt �zetőnek, hogy hozzájárul-
tak a rendezvény �nanszírozásához. Szerencsére az égiek is 
velünk voltak, hiszen csodás, napsütéses idő várta vendége-
inket. A kollégákkal természetesen értékelni fogjuk a rendez-
vény lebonyolítását, tanulunk a visszajelzésekből és bízunk 
benne, hogy jövőre még jobb, még nagyobb, még tartalma-
sabb Juhászfesztivállal állhatunk a látogatónk elé. A sok-sok 
vidám, önfeledt arcot látva azonban azt gondolom, sikerült 
feledtetni a hétköznapok gondjait és jó szórakozási lehetősé-
get tudtunk biztosítani.”

Juhászfesztivál
ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
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Kedves fesztiválos vendégeink! 
Május közepén megrendezésre került a XXIV. Kevi Ju-

hászfesztivál. Szeretnénk hálánkat kifejezni, hogy ilyen so-
kan kíváncsiak voltak az idei programjainkra is. Próbálunk 
mindig valami újjal előrukkolni, hogy önök a lehető legjob-
ban érezzék magukat rendezvényünkön.

A számtalan mosolygós arcot lencsevégre kapott fotó iga-
zolja, hogy nagyon sokan voltak, s mindenki talált kedvére 
való programot, jól szórakozott. Feltétlenül ki kell emelni, 
hogy nagyon sok ember munkája van az előkészületekben, 
a fő napokban és az utómunkálatokban egyaránt. Szerencsé-
sek vagyunk, hogy az időjárás is kegyes volt hozzánk a fesz-
tivál napjain, viszont a pénteki szakadó esőben is a szervezők 
mindegyike azon dolgozott, hogy minden a helyére kerüljön. 
A fesztivál zárásaként sok-sok embernek kell megköszönni a 
fáradhatatlan munkáját, amit ezúton szeretnék megtenni.

Hatalmas köszönetünket fejezzük ki a Városgondnokság 
dolgozóinak, kiemeljük a közmunkaprogramban dolgozó fá-
radhatatlan segítőinket, hisz nélkülük nem lett volna másnap 
rend és tisztaság sem. Köszönet Sallai Károlynak, Kocsmár Ta-
másnak és Borók Mátyásnak, aki tökéletes koordinációt vég-
zett az előkészületekben. 

Dr. Herczegh Adél vezetésével idén már a harmadik „Népi 
udvar” került megrendezésre, mely mindig megújulva mutatja 
be a látogatóknak hagyományainkat. Segítőivel a népi jelleget 
megőrizve teremtették meg az autentikus miliőt. A faházak dí-
szítése, dekorálása Sallai Krisztinának, Madarász Piroskának, 
Kiss-Simon Editnek, Gaál Erzsébetnek és sok lelkes önkéntes-
nek köszönhető.

Kiss-Simon Edit és családja koordinálta az állatsimogató 
megalkotását, a juhnyírás megszervezését és a „Pusztai csikó-
sok udvarának” kialakítását, mely immár második éve a kísérő 
programjaink egyik látványos eleme.

Megszokott, hogy a Juhászfesztivál egyik kiemelkedő szak-
mai eleme a Polgármesteri Hivatal dísztermében megtartott 
fórum, melynek szervezője, lelke évről évre Kádas Antal, rend-
kívül hálásak vagyunk tevékenységéért!

Új programelemünk volt idén a „Kóbor Betyár Csárda”. 
Kocsmár Tamás munkatársunk, aki civilben betyárkodik, ösz-
szeszokott csapatával már péntektől várta a vendégeket igazi 
betyár hangulattal és izgalmas programokkal. Köszönjük!

Büszkék vagyunk, hogy Túrkevén nem csak a kisebb városi 
rendezvényeken, de a Juhászfesztiválon is rendszeresen be-
mutatkoznak helyi fellépőink. Köszönjük a Madarász Károly 
Népdalkörnek, a Chorda Kórusnak, a Kistücsök Néptánc-
együttesnek. A már megszokott „Túrkevei gyerek vagyok” 
programunkban a Dalma Dance Club, a Korda Vince Alapfo-
kú Művészeti Iskola és az Egressy Béni Zeneiskola i�ú tehetsé-
gei is remekeltek. A fesztivál másnapján egy igazi meglepetés 
flashmobbal készültek a Petőfi Sándor Általános Iskola 2.b 
osztályos tanulói, akik elvarázsolták a közönséget bemutató-
jukkal.

A fesztivál színpad rendezvény technikáját a Populart, Kiss 
Viktor csapata vezényelte, a Liget színpad technikáját és a fan-

tasztikus péntek esti bulit Nagy Robi prezentálta, köszönet 
érte! Jankovics Zoltán és családja a Zeusz Szórakoztató Vidám-
parkot varázsolta Túrkevére, idén is hosszabb nyitva tartással 
várta az extrém szórakozni vágyókat. Köszönjük a Madarász 
Károly Művelődési Ház dolgozóinak a rendezvény alatti tár-
gyi eszközök biztosítását, a „Szívvel lélekkel” című kiállítás 
bemutatását, a Finta Múzeum munkatársainak a „Kevi Retro” 
című kiállítás szervezését, mely igazi időutazás volt a rendez-
vény kísérőprogramjaként. Petőné Fábián Erzsébet az árusok 
szervezésének munkálatait végezte, míg a könyvtár dolgozói a 
hajnalig tartó felügyeletet biztosították a VIP részen.

Az önkormányzat dolgozói, elsősorban a műszaki osztály 
munkatársai a vendéglátók szervezését oldották meg, név 
szerint Suki Henrietta, Bodóné Nagy Edit és Szabó Krisztina. 
Az információs faház kétnapos precíz lebonyolításában Szé-
csi Andrea, Nagyné Bíró Hajnalka, Barna Katalin, Hajdúné 
Csepregi Júlia és Borókné Kalló Mária vettek részt. Köszönjük 
Orosz Tibornak és Kurgyis Lajosnak a két egész napos pako-
lást, az adó- és pénzügyi osztálynak a helyszínen való kifizeté-
seket, Madarasi Zsoltnak és Nagyné Horváth Anikónak a zsűri 
és a főzők koordinálását. Köszönjük Hajdú Sándornak és az 
összes biztonsági őrnek a szakszerű felügyeletet és az egészség-
ügyi szolgálatot végző Borók K�.-nek, név szerint Varga Im-
rének és Márki Károlynak a munkáját. Szerencsére nem sok 
dolguk akadt a fesztivál ideje alatt. Köszönjük Tóth Lajosnak a 
sátrak biztosítását és a tűzoltóknak a felépítését.

Mint ismeretes, testvérvárosaink közül Nagybocskó és 
Porabka delegációja tisztelte meg jelenlétével a rendezvényt. 
Kántorné Bíró Emília alpolgármester volt a házigazda, ide-
genvezető számukra, ő végezte az előzetes szervezőmunkát is. 

Minden bizonnyal sokan emlékeznek a Kevi Juhászfesz-
tivál „arcára”, Kovács Sándorra és feleségére, akik már sajnos 
nem lehetettek részesei az idei fesztiválnak. A főtéren egy 
emlékhelyet alakítottunk ki, lánya, Kovács Terézia - édesapja 
és édesanyja hagyományait ápolva - itt főzött és díjat nyert, 
méltó emléket állítva szülei előtt.

Engedjék meg, hogy egy személyes jellegű köszönetet is 
kifejezzek, mely számomra nagyon jelentős: köszönöm Sallai 
Róbert Benedek polgármester úrnak, hogy idén is szabad ke-
zet adott nekem a rendezvény szervezésében! 

Nagyon sok pozitív visszajelzés érkezett eddig, a fesztivál 
első napján, szombaton rekordot döntöttünk a látogatottság-
ban és a főzésnél, hiszen több, mint 200 bográcsban főttek 
a finomabbnál finomabb tájjellegű ételek. Az ország több 
pontjáról érkeznek hozzánk, szeretik az itteni fogadtatást és 
vendéglátást, szeretnek minket kevieket! Számunkra a leg-
jobb visszajelzés, ha mosolygó arcokat látunk: Árvai Attila 
több mint 1000 fotót készített a két nap alatt, a képek az igazi 
fesztiválhangulatot adják vissza!

Köszönetem fejezem ki minden, a szervezésben, a le-
bonyolításban és az utómunkálatokban résztvevőnek a 
lelkiismeretes, fáradhatatlan munkát, ez egy jól össze-
hangolt csapatmunka volt! 

Kedves vendégeinket pedig visszavárjuk jövőre is!

A Túrkeve város recski i�úsági táborának közösségi 
épületének teteje a közelmúltban kisebb javításon esett át.

Kiss Endre tetőfedő, ács vállalkozó, hullámpalás tető-
rendszerek felújításának elismert hazai kivitelezője, fel-
ajánlotta Túrkeve Város Önkormányzatának, hogy se-
gítséget nyújt a Polgármesteri Hivatal tetőszerkezetének 
beázás-mentesítésében. A testület egyelőre nem hozta 
meg a szükséges döntéseket, s érzésem szerint a többség 
inkább hajlik a cserépfedéssel való felújítás felé, azonban 
Kiss Endre ezen nem megsértődött, nem azt mondta, hogy 
„én akkor aztán nem foglalkozom ezzel”, hanem felaján-
lotta, hogy bármi másban is szívesen segít városunknak. 

A recski közösségi épület, azaz az étkező tetejének 
problémáival kellett szembesülnie az odalátogató városve-

zetőnek, Sallai R. Benedek polgármesternek. Megemlítet-
te az épület tetejének állapotát Kiss Endrének, aki egy kör-
nyéken járó brigádjával azon nyomban a tettek mezejére 
lépett, - gyakorlatilag csak utólag értesítette a városvezetőt 
arról, hogy - egy kisebb javítást városunk számára történt 
felajánlásként meg is valósított. 

Ezúton szeretnénk köszönetünket kifejezni Kiss End-
rének és csapatának a támogatói hozzáállást és őszintén 
köszönjük, hogy önzetlenül lépett a megfogalmazott ké-
résben és térítésmentesen végrehajtotta a javításokat! 

Nem árt megemlíteni, hogy arra kérte meg telefonon 
Sallai R. Benedek polgármestert, hogy nem kell nyilváno-
san megköszönni, mert nem azért tette, hanem mert szí-
vesen segített. Ez az önzetlen segítség példája!

A Juhászfesztivál margójára A RECSKI TÁBOR TETEJÉNEK JAVÍTÁSA 
Köszönet Kiss Endrének

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK KÖZÜGY

NARANCSIK BOGLÁRKA - FŐSZERVEZŐ
KOVÁCS KATA

„Aki jót tett, hallgasson, beszéljen róla, aki kapta” (Seneca)

A Mátra lábánál található Recski I�úsági Tábor kitűnő 
helyszín osztálykirándulások, nyári táborok lebonyolításá-
ra, vagy akár csak egy kis családi kikapcsolódásra. A termé-
szet lágy ölelésében garantált a jó levegő, a nyugodt pihenés, 
a kellemes időtöltés. Az aktív pihenők a környék adottságai 
révén számtalan túraútvonal közül választhatnak.

Áraink igazán barátiak, már 3.300 Ft/fő/éj-től biztosí-
tunk szállást a hozzánk érkezőknek. 4 éjszaka esetén pedig 
még kedvezőbb áron pihentetnek nálunk, csoportoknak to-
vábbi kedvezményt biztosítunk. Szeretettel várjuk önöket!

Bővebb információ, ill. szobafoglalás telefonon: 
+36 56 554 305, e-mailen: recepcio@turkevetermal.hu

A RECSKI TÁBOR MEGNYITOTTA KAPUIT
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Máté Irén, Rácz Mihály, Fábiánné Mózsik Magdolna 
és férje, Nagy Jánosné pénzügyi támogatásukkal járultak 
hozzá, hogy most virágba borult kisvárosunk. Sok-sok 
adományozó, segítő gyűjtötte a Petőfi térre kihelyezett a 
székeket, Győri Attila bicikli üléseket adott, Simon László 
termőfölddel segítette a megvalósítást. Bodóné Nagy Edit, 
Petőné Fábián Erzsébet, Barnáné Finta Anikó, Kurgyis 
Lajos csodás kunmotívumokat festettek a virágládákra, 
Lisznyai Tibor asztalos szakértelmével, Lénárt Sándor és a 
Ducza testvérek a díszes táblák kihelyezésével, felszerelé-
sével tették szebbé a ládák oldalát.  A fóliában szorgosko-
dó lányok és Asztalos Éva sok szép virággal töltötték meg 
a kihelyezett virágládákat. A téren különleges bárányok 
gyönyörködtetik a látogatók és a helyiek szemét.

Úgy vélem, minden túrkevei lakos nevében fejezhe-
tem ki köszönetemet, tiszteletemet, hálámat minden 
szorgos kéznek, adakozónak, s mindazoknak, akik 
bármilyen formában hozzájárultak, hogy szebbé vált 
kisvárosunk! 

Kedves vendégeink!

Mindenki nagy örömére a szauna és merülő meden-
céink ismét üzemelnek! 

A kis szauna hétfőtől csütörtökig 10:00-18:45-ig, a 
nagy szauna péntektől vasárnapig 10:00-18:45-ig vehe-
tő igénybe. 

A szauna díját a belépőjegy továbbra is tartalmazza.

Szeretettel várjuk Önöket!

KÖZÜGY

A SZAUNA ÚJRA ÜZEMEL
TÚRKEVE TERMÁL- ÉS ÉLMÉNYFÜRDŐ, SZÁLLÓ, APARTMAN ÉS KEMPING

KÖZÜGY

Ahogy az korábbi lapszámunkban megjelent, volt már 
tavasszal egy önkéntes szemétszedési akció, ami április 
27-én folytatódott.

A Te szedd! akció 2019-ben Gaál Erzsébet és R. Kiss 
István kezdeményezésére indult el, akkor több, mint 
60 önkéntes jött dolgozni, a várost, illetve a környékét 
megtisztítani. A pandémia idején alább hagyott ez a 
lelkesedés, de pár éve ismét lehetőség nyílt kapcsolódni 
ehhez a tevékenységhez.

Az április végi szombaton a mo-
zinál gyülekezetek a környezetük 
tisztaságáért felelősséget vállaló és 
tenni akaró lakosok, majd elindultak 
a Biharitelepre. A gödrök széleinek 
megtisztítása volt a cél, de sajnos túl 
nagy falatnak bizonyult. Ez persze jel-
zi a gyarapodó felelőtlen szemetelők 
számának növekedését. A csapat vál-

toztatott a terven, s a korábban megkezdett kuncsorbai út 
megtisztítását folytatták. Mindenki zsákot ragadt, és fel-
osztva az útszakaszt hozzá kezdtek a munkához. Gyorsan 
teltek a zsákok és egészen sokat haladtak. Most, hogy le 
lett vágva az út szélén a fű, egészen rendezett képet mutat 
az útszakasz. Az idő gyorsan telt, a szemét és egyéb hulla-
dék viszont ismét csökkent a szorgos kezek által. 

A horgász egyesület kedveskedett a megfáradt társa-
ságnak, hiszen halászlével várta őket. A nagyon fi-
nom, ízletes ebédet ezúton is megköszönik a részt-
vevők. 

Sajnos meg kell említeni, hogy a hónap elején meg-
tisztított útszakasz ismételten tele volt fém és műanyag 

italos dobozokkal, ergo a „hülyeség 
határa a csillagos ég.” Elkeserítő! Jó 
lenne, ha ezek a felelőtlen, környeze-
tükre igénytelen emberek változtat-
nának magatartásukon!

TE SZEDD!
Önkéntesen a tiszta Magyarországért 2024.

MOLNÁR MAGDOLNA

A város virágosításának több állomásáról hírt adtunk 
már lapunkban, de most már teljes pompájában ragyognak 
a virágok szerte a város utcáin.

A Zagyváné Vas Margit által összefogott lelkes csapat-
nak keze munkáját dicsérik a látványos, ezáltal rendkívül 
barátságos képet mutató virágágyások, virágládák és más 
díszítő elemek. Ők így járulnak hozzá, hogy Túrkeve szebb, 
élhetőbb és vendégcsalogatóbb legyen. Az egyesület anya-
gi támogatásokat is kap, hiszen vannak olyan lakosok, akik 
így járulnak hozzá a Margitka által megálmodott tervnek a 
megvalósításához. 

Teljes pompájában virágzik a város
MOLNÁR MAGDOLNA
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Bár manapság a közösségi média ad 
teret mindenféle híradásnak, azt gon-
dolom, hogy az alábbiakban ismerte-
tett összefogás, együttes akarat, jobbí-
tó szándék és cselekedet azok számára 
is követendő és elismerésre méltó pél-
daként szolgál, akik nem igazán élnek 
a virtuális felület használatával. 

Történt ugyanis, hogy a Vass utcai 
óvoda dolgozói és a segíteni kész és tudó 
szülői csapata 2024. május 3-án akcióba 
lendült. Az intézmény tervei között sze-
repel, hogy csatlakoznak a Zöld Ovik-
hoz. Ehhez azonban nagyon sok tárgyi 
feltételnek kell megfelelni. Célul tűzte 
ki óvoda nevelő közössége, hogy a Föld 
Napja alkalmából – a már hagyomány-
nyá vált virágosítás és fásítás mellett - je-
lentősebb dolgokat is megvalósítanak, 
amihez a szülők segítségét is kérték. 

„Az egy gyermek – egy palánta” 
kezdeményezésre gyönyörű virágokat 
kaptak a szülőktől, amivel szebbé, vi-

rágosabbá varázsolták óvodát, illetve 
környezetét.  

Május elején az elkötelezett nevelők-
nek, a fáradtságot nem ismerő szülők 
munkájának, a Túrkevei Széchenyi Úti 
Óvodáért Alapítványt, mint civil szer-
vezetet támogató Önkormányzatnak 
köszönhetően a Vass utcai óvoda udvara 
megszépült, ezzel közelebb léptek tárgyi 
eszközeikkel a Zöld óvodává váláshoz, 
hiszen kialakításra került egy mezítlá-
bas ösvény, magaságyásokat alakítottak 
ki, virágosítottak, fákat ültettek, bogár-
szállót alakítottak ki és hozzáláttak a 
„madárhotel” tervük megvalósításához. 
A segítőkész önkéntes apukák a hintaáll-
vány környékét varázsolták biztonságos-
sá a gumilapok szakszerű elhelyezésével.

A Vass utcai óvoda dolgozói ezúton 
is kifejezik hálájukat és elismerésüket 
mindazért a példaértékű összefogásért 
és támogatásért, amit az elmúlt idő-
szakban tapasztaltak. Az eredmények 

önmagukért beszélnek látva a gyerekek 
boldog arcát és a fotókat. Hálásak min-
denkinek, aki bármilyen módon – akár a 
palántákkal, akár személyes jelenlétével, 
akár egy dicsérő szóval - részt vett ebben 
a kezdeményezésben!

Számtalan alkalommal tettünk közzé 
lapunk oldalain is hasonló összefogás-
ból, tenni akarásból született fejleszté-
seket, eredményeket. Ezek mind azt bi-
zonyítják, hogy nagyon sok jószándékú 
ember él közöttünk, akiknek valóban 
fontos városunk fejlődése és tenni is ké-
szek ezért. Minden tiszteletet, elisme-
rést megérdemelnek! Köszönjük!

EGYÜTT TENNI JÓ
KÖZÜGY

MOLNÁR MAGDOLNA

KÖZÜGY

MAJÁLIS
Lapunk idősebb olvasói közül talán 

sokan emlékeznek még azokra a haj-
dan volt majálisokra, amelyek valóban 
megmozgatták a település apraját és 
nagyját, igazi közösségi örömünnep-
pé emelve azt. Az idei ünnep ennek 
a hangulatát idézte a Györffy-tanyán. 
Rengetegen kilátogattak a színes 
programokra a ragyogó napsütésben. 

Reggel kerékpáros felvonulással 
kezdődött meg a programsorozat, ahol 
feldíszített bicajokkal tekertek a részt-
vevők a város utcáin. A majálisnak 
helyt adó lovardában a Korda Vince 
Táncművészeti, Képzőművészeti és 
Színjáték AMI tehetséges táncosai lép-
tek fel, ezt követően Tóth Beáta veze-
tésével a Zumba bemutató zajlott. Pár-
huzamos programként a kicsik nagyon 
élvezték a Bagolyvár Játékközpont 
kitelepülését. A nagyobbak kézműves-
kedtek a Finta Múzeum és a Madarász 
Károly Művelődési Ház munkatársai-
nak közreműködésével. A kerékpáros 
felvonulás résztvevői az Önkormány-
zatnak köszönhetően ingyen virslit 
kaptak, ami hamar elfogyott. Szintén az 
Önkormányzat sátrában ínycsiklando-
zó palacsinta csalogatta oda a vendé-

geket, a finomságnak hatalmas sikere 
volt, több mint 200 darab került kiosz-
tásra a gyerekek között.

A programsorozat részeként a láto-
gatók igazi vidéki látványosságként egy 
fogathajtóversenyt is megnézhettek.

Valaha az ilyen fogathajtóversenyek 
igazi tömegrendezvények voltak váro-
sunkban is, és a lovas hagyományok 
ápolásának remek eseményei. Eltűn-
nek lassan a lovak, és megújulás csak 
annyiban van a pályán, hogy azoknak 
a gyermekei is megjelennek, akik már 
20 éve is versenyeztek. Sajnos fogyat-
koznak a városi kocsisok, életvitelsze-
rűen lóval együtt élő lótartók. Most 
tehát egy szűkebb méretű, de rendkí-
vül elhivatott, elkötelezett kis csapat 
mérte össze saját és lovainak tudását 
a majálison, a Györffy tanyán. Nagyon 
fontos helyi identitást erősítő, hagyo-

mányőrző dolog, hogy vannak még 
fogathajó versenyek. Szép és nemes 
dolog a lótartás, s mégis egyre keve-
sebb a ló, és egyre kevesebb az, akik 
betanítják, bekocsizzák, belovagolják 
azokat, de ezalkalommal, az ilyen em-
berekből egy kisebb csapatnyi találko-
zott egymással, és egy remek progra-
mot hoztak létre. 

A túrkevei majálison résztvevők 
mindegyike találhatott kedvére való 
programot, s minden bizonnyal jól 
érezték magukat a vendégek!

KOVÁCS KATA 

    

LAPZÁRTA: 
2024. június 23.

ELÉRHETŐSÉGEINK:
E-mail: turkevetelevizio@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Televízió

E-mail: ujsagturkeve@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Újság
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Sajtóközlemény

 Modern fejlesztések a Kevefém Kft. acélszerkezet gyártásában

2024/05/17

A Kevefém K昀琀. 131,62 millió Ft feltételesen visszatérítendő, európai uniós társ昀椀nanszírozású támogatást kapo琀琀 
2021-ben a Gazdaságfejlesztési és Innovációs Opera琀v Program Plusz (GINOP Plusz-1.2.1-21 pályáza琀椀 felhívás) 
keretében. A sajtóközlemény a támogatás révén a cégnél megvalósult fejlesztésekről ad tájékoztatást.

A Széchenyi Terv Plusz program keretében 2021-ben megjelent „Mikro-, kis- és középvállalkozások mo-
dern üzle琀椀 és termelési kihívásokhoz való alkalmazkodását segítő fejlesztések támogatása” című GINOP 
Plusz-1.2.1-21 felhívás kiváló lehetőséget nyújto琀琀 az egyedi épület acélszerkezeteket gyártó Kevefém K昀琀. szá-
mára versenyképességét javító fejlesztési céljainak megvalósítására. 

A Túrkevén immár 34 éve működő cég régi terve volt egy olyan, az országban ritka automata megmunkáló 
gépsor beszerzése, amellyel nagyméretű pro昀椀lokat rendkívül gyorsan és pontosan tud fúrni és darabolni az acél-
szerkezetek gyártásához. Az Európai Unió 131,62 millió forintos, feltételesen visszatérítendő társ昀椀nanszírozású 
támogatásával megvalósult projekt keretében beszerzésre került továbbá egy szintén automata, akár 30 mm 
vastag acéllemezek hajlítására, tartályok gyártására alkalmas hengerítő gép. Az új gépek használata nem járt el-
bocsátással, sőt, a felszabadult munkatársait más tevékenységekre tudta a középvállalkozás alkalmazni. 

A fejlesztés eredményeként tovább javult telephelyi infrastruktúrája új szekcionált ipari kapu telepítésével és 
szerelő csarnoka 740 m2-nyi térbetonjának felújításával. A mindennapi kemény munka nem jár kon昀氀iktusok nél-
kül. Ezért a cég munkatársai olyan képzésen ve琀琀ek részt, amelynek köszönhetően az együ琀琀működési technikáik 
fejlődtek, kooperációs képességeik javultak. A nagy kapacitású mobiltelefon és laptop beszerzése pedig jelen-
tősen segí琀椀 a cég munkája eredményeinek dokumentálását és a szükség esetén o琀琀honról történő munkavégzést.

További információ kérhető: 
Szőllősi Csaba, ügyvezető
tel.: +36 30 412 1939
e-mail: csaba.szollosi@kevefemk昀琀.t-online.hu 

Ma már sajnos nem kérdés, hogy Földünk, bolygónk 
védelme, megóvása az utókor számára az egyik – ha nem 
a legfontosabb – feladata a ma emberének. 

Egy nap a holnapért! 2024-ben újra fókuszban a műanya-
gok a 34. magyar és az 54. világméretű Föld napján. A min-
dent uraló műanyagok is veszélyeztetik létünk alapját, az élő-
világ változatosságát, a biológiai sokféleséget. Az emberiség 
túlterjeszkedése agyonnyomja a vadvilágot, túlfogyasztunk 
és túlterjeszkedünk. Az emberiség beavatkozása a természet 
évezredes egyensúlyába veszélyezteti a vadonélők, köztük a 
beporzó rovarok, növények létét. A biológiai sokféleség csök-
kenésének 60%-áért étrendünk, pontosabban az állatok ta-
karmánya felel. Sebezhetőségünkre figyelmeztet a Föld hatá-
rainak átlépése is, arra, hogy ideje cselekedni. Tegyünk végre, 
kezdjük ma! Mit tehetsz Te? Sokat. Építs közösséget, zöldítsd 
környezetedet, ültess fát, termelj haszonnövényeket, kom-
posztálj, éheztesd a kukát, szigetelj, közlekedj közösen, ne vá-
sárolj csomagoltat, élj műanyagok nélkül, válts környezetbarát 
szerekre, félkész, kész helyett egyél friss hazait, egyél kevesebb 
állatit! Ajándék a környezetnek, egészségednek. A Föld napja 
mára a legnagyobb önszerveződő környezeti megmozdulássá 
vált Magyarországon. Cselekvő ünnep, amely mindnyájunk 
jövőjéről szól. Kb. 6 évünk maradt a cselekvésre.

Kisvárosunkban április 22-én, a Nemzetközi Föld Nap-
ján kezdődött az az ifjúsági próbatétel, amely május 2-án, a 
városi könyvtár olvasótermében zajlott egy csapatvetélke-
dő keretében. A gyerekek hulladékból igyekeztek hasznos, 
praktikus dolgokat készíteni a körforgásos nyersanyag-

használat jegyében, majd értékes, kedves könyveiket mu-
tatták be, amit követően természetismereti kérdésekben 
mérték össze felkészültségüket. 

Az eredmény talán nem is olyan fontos, hiszen min-
denki nyert! Tizenéves fiataloknak azzal foglalkozni, hogy 
milyen környezeti krízis várhat rájuk életükben, ha a mai 
kor döntéshozói nem változtatnak haladéktalanul érték-
rendjükön, döntéseiken, azt hiszem a legfontosabb, és a 
legfelelősebb kérdés. Vajon élhető lesz még felnőttkoruk-
ban a bolygó, vajon élhető lesz még Túrkeve? 

Köszönet a Kaszap Nagy István Református Általános 
Iskola és Óvoda és a Túrkevei Petőfi Sándor Általános Is-
kola részére, akik segítették együttműködésükkel, hogy 
ennyi csapat érdeklődjön a vetélkedő iránt, illetve az is-
kolák pedagógusai a zsűriben is képviseltették magukat, 
amiért külön köszönet!

Föld Napja vetélkedő
KOVÁCS KATA
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1925. május 1-én látta meg a napvilágot Ozsváth Sára, háztartásbeli és Debreczeni László, református tanító négy 
gyermeke közül harmadikként. Testvérei kisgyermek korukban elhunytak. Édesapja hivatása – aki a református iskola 
rendes tanítója, majd 1948-ig, az egyházi iskolák államosításáig, igazgatója, azt követően pedig 1960-ig a Fiúiskola ve-
zetője volt – őt is magával ragadta. 

Az elemi és a polgári osztályok elvégzése után a Debreceni Dóczy Református Tanítóképző Intézetben tanult tovább. 
1944-től a Református népiskola helyettes tanítónője, majd 1946-ban a presbitérium rendes tanítónővé választotta. 
1945-ben a Szakszervezet alapító tagja volt. Az államosítást követően a Kossuth úti iskolában tanított. 35 év szolgálat 
után nyugdíjba vonult, de hivatását még tizenkét éven keresztül folytatta, összesen 47 évet töltött a katedrán. Mindig 
szívügye volt a reformátussága is, így természetesnek vette, hogy a református iskola 1991-es újranyitásakor önzetlen 
szakmai tanácsaival segítsen.

Állami, városi és egyházi elismerések, dicséretek, oklevelek és emlékérmek tanúskodnak magas szintű oktató mun-
kájáról. A Debreceni Református Hittudományi Egyetem minden jubileumi diplomáját átadta, az 50-es aranytól a 
2024-ben kapott zafírdiplomáig. Több ezer tanítványa emlékezik tisztelettel arra, hogy igazságosan, türelmesen, halk 
szóval nevelte a rábízottakat 

1948-ban kötött házasságot dr. Debreczeny Sándorral, aki körzeti és fogorvosként, majd városi főorvosként szolgált. 
Életüket Isten egy leánygyermekkel, dr. Szőllősiné dr. Debreczeni Sárával, nyugalmazott tiszti főorvossal áldotta meg. 
Szeretett férjét 45 év boldog házasság után veszítette el. Családjának bővülése, az unokák és dédunokák születése nagy 
boldogságot hozott. Mindannyiukra odafigyelt. Életüket, előmenetelüket nyomon követte. Tanácsaival, a családot ösz-
szetartó következetes és határtalan szeretetével „nagybetűkkel írva, mondva”: mindegyikük életében JELEN VOLT. 

A család fejeként, összefogójaként, a régi történetek ismerőjeként, szellemi frissességét mindvégig megtartotta. Sze-
retteit buzdította, pozitív életszemlélettel szelíden tanácsolta.

Végül 99. életévét betöltve került kórházba. Utolsó estéjén még néhány kedves magyar nótáját elénekelte a szobatár-
sainak. Aztán nyugovóra tért. Nem örök nyugalomra, hanem a feltámadás reményében megpihent.

MAKRA SÁNDORNÉ

„Ha majd az örök szeretet elhívja őket közületek 
Ti foglaljátok el helyüket, 
Mert ti lesztek majd öregek, 
S mindazt, mit nekik tettetek, 
Azt adják nektek gyerekek. 
Azért előre intelek titeket, 
Szeressétek az öregeket!”

Makra Sándorné Kovács Éva Terézia 85 éves pedagógus kollégánk a köl-
tő szavával arra int bennünket, hogy szeressük az öregeket. 

1939-ben Biharnagybajomban pedagógus szülők első gyermekeként 
látta meg a napvilágot. Húga Magdi és öccse Elemér követték őt. Nagy-
kőrösi érettségi vizsgája után Szegeden, a Pedagógiai Főiskolán ma-
gyar-történelem szakos tanári diplomát szerzett. 1963-ban kötött házas-
ságot Makra Sándorral. Nagykőrösön, Kertészszigeten tanított. A 70-es 
évek közepétől Túrkevén dolgozott a mai Petőfi Sándor Általános Isko-
lában, valamint a Kaszap Nagy István Református Általános Iskolában. 
Nyugállományba vonulását követően egészsége megromlott. 2016-ban 
férjével együtt a túrkevei idősek otthonába került. Férjét 2021 decembe-
rében veszítette el. Az ő földi élete 2024. április 21-én ért véget. A rendet, 
fegyelmet szerető, azt megteremtő, megkövetelő pedagógus volt. A Túr-
kevéért Alapítvány alapító tagjaként tevékenykedett. 

Családtagjai, kollégái, ismerősei, barátai őrzik az ő emlékét. Nyugodj 
békében, Éva!

KISS ILONA

Búcsúzunk Kiss Ilonától, aki 2024. május 7-én 63 éves korában 
hunyt el. Alig hittük el halálának hírét, hiszen néhány napja még láttuk 
őt, beszéltünk vele. 

Tőle búcsúzunk: a precíz, pontos munkát végző munkatárstól, a jó 
baráttól, a kedves rokontól, nagynénitől, a jó szomszédtól. Egy olyan 
embertől, aki szeretett élni, aki szívesen segített mindenkinek, aki mél-
tónak találta őt arra, hogy a segítségét kérje. Őszintén örült a másik 
ember sikerének, mindig a probléma megoldását kereste. 

Kedves Ica! A megváltoztathatatlan tényt tudomásul véve búcsúzunk 
tőled. Nyugodj békében!

IN MEMORIAM

In memoriam

IN MEMORIAM

CSAJBÓK FERENCNÉ

1953 óta június első vasárnapján a pedagógusokat köszöntjük. Most azonban búcsúzunk a közelmúltban el-
hunyt kollégáktól, munkatársaktól. Búcsúzunk, emlékezünk…

PERÉNYI BÁLINT
Perényi Bálint, Bálint bácsi, Bálint papa, a Dédipapa, a Tanár Úr 1930. 

január 11-én született Lak községben a gazdálkodó Perényi István és Ba-
ranyai Zsófia hetedik, „becses” gyermekeként. Testvérei Eszter, Sándor, 
Erzsébet, Imre, Julianna, Zsófia szeretettel fogadták a kis jövevényt. Ez a 
szeretetteljes kapcsolat halála napjáig fennmaradt testvéreivel, azok gyer-
mekeivel, unokáival. Örök lelki fájdalom volt számára, hogy Sándor bátyja 
sohasem tért vissza a Don-kanyarból. 

Elemi iskoláját Lakon, a polgárit Szikszón végezte. Bár mindegyik 
testvére jó képességű volt, a továbbtanulás lehetőségét csak a „kis becses-
nek” tudta biztosítani a család. Tanítói diplomáját a Miskolci Evangélikus 
Líceum és Tanítóképző Intézetben vette át. 1950-től 5 évig Túrkevén, a 
Fehértói tanyai iskolában tanított.

Egész életében szívesen emlékezett a tanyasi emberek között töltött 
esztendőkre. Később magyar nyelv és irodalom szakos tanári oklevelet 
szerzett. Városunk mindkét általános iskolájában tanított, néhány évig a 
Városi Tanács Végrehajtó Bizottsága Művelődésügyi Osztályán tanulmá-
nyi felügyelő volt. Nyugállományba vonulása előtt a Petőfi Sándor Általános Iskola igazgató-helyetteseként tevékenyke-
dett. Számára a tanítás nem munka, hanem a szó legszorosabb értelmében hivatás volt. Tanítványainak nap mint nap 
példát mutatott öltözködésével, viselkedésével, hitelességével, tudásával. Nyugdíjasként még három évig a Kaszap Nagy 
István Református Általános Iskolában tanított. Ezeket az éveket ajándék éveknek nevezte. Több évtizedes pedagógus 
munkájának elismeréséről tanúskodik az arany, a gyémánt, a vas, a rubin diplomája. Büszkeség töltötte el, ha ezekre az 
oklevelekre pillantott. Ilyenkor felidéződtek a katedrán eltöltött évtizedek kedves, örömteli emlékei. A tanári hivatásán 
túl a sport szerelmese volt. Országos ismertségű kézilabdacsapatot teremtett, irányítója, szervezője volt városunk NB I-es 
női kézilabdacsapatának. Munkájának elismeréseként városától Túrkeve Sportjáért díszoklevelet, Túrkeve Szolgálatáért 
díjat, a Magyar Kézilabda Szövetségtől Magyar Kézilabdázásért Ezüstjelvény díjat kapott. 

Feleségével, Székely Erzsébettel, a szépséges óvónővel 1952-ben ismerték meg egymást. Szerelem volt első látásra. 
1955-ben házasságot kötöttek. 2024. május 1-jén a 69. házassági évfordulójukon ragadta el őt a halál. 

1958. március 18-án megszületett egyetlen, imádott gyermekük, László. Boldogsággal, büszkeséggel töltötte el, hogy 
fia követte őt testnevelő tanárként, edzőként. Fia és menye Edit – aki szintén óvónő – 1981-ben a Perényi vezetéknév 
továbbvitelét biztosító Péter nevű unokával, 1985-ben egy gyönyörű Zsófi nevű kislány unokával ajándékozták meg a 
szülőket. Minden – az unokákkal eltöltött idő – léleknevelő boldogság volt számára. 2010-ben Lujzi, az első dédunoka 
érkezett a családba, őt Nándi és Gergő követte. Igazi boldogságot az jelentett számára, ha együtt volt a család. 

Bálint erős jellemű, határozott, magabiztos, céltudatos ember volt. Munkatársaival kiváló, egy részükkel baráti kapcso-
latot ápolt. A városban, a postán, a zöldségesnél, a patikában, a boltokban mindenki Bálint bácsija volt. Mindennapjaik-
ban segítőkész, fantasztikus szomszédok vették körül őket. 90. születésnapját követően rakoncátlankodni kezdett a szíve, 
romlott a látása, daganatos betegséget diagnosztizáltak nála. Ezek a betegségek otthonába „ragasztották”. Április 30-án 
délután megérkezett a fia és menye. Éjjel javult az állapota. Május 1-jén 
reggel felesége, menye, fia jelenlétében elcsendesedett. László fia fogta a 
kezét, amikor békével a lelkében megpihent. 

„Az esemény jön és elsuhan, 
de az emléknek száz ideje van.” 

A sok-sok száz idejű emléket megőrizve búcsúzunk. Nyugodjon békében! 

DR. DEBRECZENY SÁNDORNÉ

Dr. Debreczeny Sándorné Debreczeni Sárát, Sárika nénit, Sárikát utolsó 
útjára kísérték családjának tagjai, a rokonok, az ismerősök, kedves szomszé-
dok, tanítványai, tisztelői, sokan. Ám a végtisztességet tevők tekintetében, 
mozdulataiban valamiféle jövőbe tekintés, határozott életigenlés tükröző-
dött. Hogyan lehetséges ez? Úgy, hogy mindnyájunk előtt felvillant az éle-
tének 100. esztendejében elhalálozott Sárika tanító néni egy-egy mondata, 
kérdése, tanácsa miközben méltósággal, meghatódva lépkedtünk koporsója 
mögött. Kereszti Roland Tiszteletes Úr búcsúbeszédében, így villantotta fel 
dr. Debreczeny Sándorné csaknem 100 éves földi életének állomásait:
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Előző témánkra reflektálva, hányinger, hányást kö-
vetően gyakorta fordul elő az ember életében hasme-
nés. De mi is az a hasmenés pontosan?

A hasmenés nem más, mint naponta minimum három 
alkalommal előforduló híg széklet. Ha nincs meg a 
napi három alkalom, nem minősül hasmenésnek. Szá-
mos ok vezethet hasmenéshez, a teljesség igénye nélkül 
a leggyakoribbak és ez által kiemelendők a következők:

 • ételmérgezés okozta híg széklet vagy hasmenés

 • gyógyszermellékhatás okozta hasmenés

 • stressz okozta hasmenés, avagy irritábilis bél 
szindróma

 • vírusos fertőzés okozta hasmenés

 • bakteriális fertőzés okozta hasmenés

 • különböző gyulladásos bélbetegségek okozta has-
menés

Ezekről röviden:

Ételmérgezés okozta híg széklet vagy hasmenés

A leggyakrabban a szennyezett kézzel fogyasztott étel, 
vagy esetleg már szavatosságát vesztett étel fogyasztá-
sát követően jelentkezik egy-két alkalommal ételmér-
gezés okozta hasmenés, melyen, ha „túlvan” a beteg, 
megkönnyebbül, ezért általában orvosi ellátást nem 
igényelnek kórképekről beszélünk. Könnyen elkerül-
hetőek, megelőzhetőek! Kezeink rendszeres mosása, a 
gyümölcsök fogyasztás előtti mosása, illetve az esetle-
ges romlásnak induló ételek elfogyasztásának kerülése 
megoldást jelent a legtöbb esetben. Átesve a megbe-
tegedésen pár napos diéta, zsíros, tejes, fűszeres éte-
lek kerülése, probiotikum használata gyorsítja normál 
bélflóránk visszaállását. Székletfogó használata nem 
javasolt ilyen esetben. 

Gyógyszermellékhatás okozta hasmenés

Általánosságban használt gyógyszereink körében nem 
ritka, hogy mellékhatásukként hasmenést indukálnak. 
Leggyakrabban ilyen típusú gyógyszerek a baktericid 
antibiotikumok, tehát azok a fajták, amik válogatás nél-
kül ölik a bennünk élő baktériumokat és a kórokozókat 
egyaránt, illetve ilyen például az egyik cukorbetegség 
kezelésére alkalmazott elsődlegesen választandó ható-
anyag a metformin is. 

Ha a páciens antibiotikum használata esetén a máso-
dik-harmadik napon hasmenést tapasztal, ne hagyja 
abba a gyógyszer szedését, főleg, ha a lehetséges mel-
lékhatásra orvosa figyelmeztette előtte! Használjon 

probiotikumot, mivel a probiotikumokban olyan, az 
antibiotikumok egy részével szemben ellenálló bakté-
riumok vannak, amik normál esetben is megtalálhatók 
a bélflóránkban és segítik a salakanyagok emésztését.  
Ha egyéb gyógyszer okozta hasmenést tapasztalnak, 
arra kérem önöket, jelezzék kezelőorvosuk felé, aki 
dózismódosítás, gyógyszercsere, esetlegesen új terápia 
indításával el tudja kerülni ezt a kellemetlen mellék-
hatást!

Stressz okozta hasmenés, avagy irritábilis bél szind-
róma 

Lehetséges, hogy kedves olvasóink egy része már 
hallotta az „irritábilis bél szindróma”, avagy a stressz 
hasmenés kifejezést. Azok a páciensek, akik valami-
lyen külső stresszhatás, lehet ez munkahelyi stressz, 
vizsgadrukk, családon belüli problémák, párkapcso-
lati gondok, vagy egyéb lelki problémák miatt erős 
hasi panaszokat tapasztalnak, mely hasmenéssel zá-
rul lehetséges, hogy ebben a megbetegedésben szen-
vednek. Ez elsősorban kizárásos diagnózis, magyarra 
fordítva olyan betegség, amit csak akkor jelentünk 
ki, ha már a többit vizsgálatokkal igazolhatóan biz-
tosra menve kizártuk. Tisztázni kell az esetleges ki-
váltó okot, rövid távon stresszes helyzetek kerülése, 
hosszabb távon a kiváltó ok megszüntetése, szükség 
esetén életmódváltás lehet megoldás a problémára.  
Jó szívvel ebben az egy esetben javaslom székletfo-
gók használatát, mivel itt nem fordul elő olyan bélfali 
gyulladás vagy fertőző ágens, ami a bélfal maradandó 
károsodását, esetleg bélfal repedését eredményezheti 
székletfogó használata esetén. Nem szeretném kedves 
olvasóinkat egyszerre túl nagy mennyiségű informáci-
óval terhelni (mert sajnos a szokásom), ezért a további 
három megbetegedésről a soron következő számban 
olvashatnak.

Maradjanak velünk! Folytatjuk.

EGÉSZSÉG

„ Mit kell tenni, HA… ”  Hasmenéses panaszai vannak!

DR. KEREKES-TÓTH ISTVÁN

Dr. Kerekes-Tóth István vagyok, Túrkeve II. számú felnőtt háziorvosi szolgálatának új háziorvosa, valószínűleg már 
sokan találkoztak velem, hallottak rólam. 2023. március 23-án megrendezésre került Városi Egészségnapon felmerült 
az ötlet miszerint induljon egy olyan cikksorozat, vagy akár rovat a helyi újságban, mely az egészségnevelésről, az 
egészséges életmód propagálásáról, és természetesen a gyors és helyes cselekvési metodikák átadásáról szólna, irány-
mutatásul szolgálva kedves olvasóink részére. 

OKTATÁS

Ebben az évben is kereste a Szuri-
káta Alapítvány azt a 100 csodás 
pedagógust, szakmai közösséget, 
akiknek a munkája a diabéteszes 
gyermek gondozásában elismerést 
érdemel.

A „Varázspálca” díjra a szülők jelö-
lik az adott pedagógust, közösséget, 
hiszen a szülők azok, akik nap mint 
nap megtapasztalják ezt a támoga-

tó együttműködést, biztonságban 
tudva a gyermeküket. A diabéteszes 
gyermek gondozását vállaló dolgo-
zók, közösségek plusz munkát, to-
vábbi feladatokat vállalnak fel, hi-
szen fokozott figyelemmel kísérik a 
rájuk bízott gyermeket.

Az idei évben a 100 csodás pedagó-
gus közül Pappné Bencsik Anitát is 
a „Varázspálca” díjjal jutalmazták. 

Szeretettel gratulálunk az elismerés-
hez Pappné Bencsik Anitának és a 
Mátyás király utcai óvoda dolgozó-
inak is!

Elismerésben részesült Pappné Bencsik Anita óvodapedagógus

Jótékonysági Gálánk másnapján kissé fáradtan, de an-
nál nagyobb lelkesedéssel indultunk útnak Kistelekre, 
az MVSZ Keleti Régió Bajnokságára. Táncosaink is-
mét csodálatos eredményeket értek el és Régió Bajno-
kot is avathattunk! 

Nagy Viktória: U11 
Minősítő II. Szóló 
Standard és Latin mix: 
I. hely, Régió Bajnoki 
cím. Egytánc versenye-
ken 6 arany és 2 ezüst-
minősítés

Boros Liliána: U15 
Minősítő I. Szóló Stan-
dard és Latin mix: II. 
hely. Egytánc versenye-
ken 4 arany és 2 ezüst-
minősítés

Laskai Bernadett: 
Egytánc versenyeken 2 
arany és 4 ezüst minő-
sítés 

Szívből gratulálunk és további szép sikereket kívá-
nunk táncosainknak és felkészítő pedagógusainknak 
Bencsik Gergőnek, Sándor Szilviának és Kézsmárki Já-
nosnak! 

 Táncos sikerek
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kígyós és Újkígyós a társastánc tanszak 
bázisa lett. Szebbnél szebb elismeréseket, 
díjakat hoztak táncosaink, képzőművész 
palántáink. De nem csak tanulóink, ha-
nem tanáraink munkáját is elismerték. 
Szivák Krisztina tanárnő Teleki Blanka 
díjat vehetett át, mely talán az egyik leg-
nagyobb elismerés egy pedagógus életé-
ben. 2007-ben kiválóra minősítették in-
tézményünket, mely az iskolában folyó 
munka ismételt elismerését jelentette. 
2008-ban rendeztük meg először a Látni 
és láttatni című képzőművészeti kiállítá-
sunkat, amellyel iskolánk művésztaná-
rainak és tanulóinak alkotásait kívántuk 
megismertetni. A tanév végén Nagy-
szalonta testvértelepülésünkön adtunk 
nagysikerű bemutatót, majd megismer-
kedtünk a várossal és megemlékeztünk a 
település neves szülötteiről is. 2009-ben 
hívtuk életre a Hegyfoky Kabos em-
lékünnepséget, mellyel a Túrkevén élt 
klimatológus halálának 90. évfordulója 
előtt tisztelegtünk. A rendezvény kerete-
in belül tudományos konferenciának és 
szavalóversenynek is otthont adtunk. Ezt 
követően nagy örömünkre sikerült meg-
rendeznünk a Nagykunság - Dunától 
Keletre - Minősítő Társastánc Fesztivált, 
mely az elkövetkezendő évek alatt or-
szágos versenyé nőtte ki magát. A tanév 
végén pedig Erdélyben, Felsőcsernáton 
községben tettünk látogatást. Rendez-
vényeinket a következő években is nagy 
sikerrel tudtuk megrendezni, melyekkel 
mély nyomot hagytunk Túrkeve város 
kulturális életében. 2014-ben Tiszapüs-
pökiben, 2017-ben pedig Karcagon jött 
létre telephelyünk Ruscsák-Szász And-
rea és Bencsik Gergő táncpedagógusa-
ink vezetésével. 2017-ben ismét Erdély-
be látogattunk, ahol a 450. alkalommal 
megrendezett Csíksomlyói búcsún is 
részt vettünk. A tanulmányi utat a „Szé-
kelyföld hagyományainak nyomában” 
elnevezésű komplex tehetséggondozó 
programunknak köszönhetően valósí-
tottuk meg a Nemzeti Tehetség Prog-
ram támogatásával. Erdélyből hazatérve 
Lengyelország felé vettük az irányt, ahol 

testvérvárosunk Porabka nemzeti ren-
dezvényén adhattunk műsort.

Az évek során újra életre hívtuk ala-
pítványi bálunkat. 2018-ban a Korda Bál 
keretein belül ünnepelhettük fenntartó 
alapítványunk fennállásának 25. évfor-
dulóját. 2019 februárjában Hegyfoky 
Kabos halálának 100. évfordulója alkal-
mából tudományos meteorológiai kon-
ferenciát szerveztünk, májusban pedig a 
X. Látni és Láttatni képzőművészeti ki-
állításnak adtunk otthont. A 2019/2020. 
tanév kezdetén az „Ezerjó” Szentmiklós 
Hagyományőrző és Kulturális Egye-
sülettel kötött együttműködésnek kö-
szönhetően létrejött a törökszentmiklósi 
telephelyünk, ahol néptánc tanszakon 
közel száz gyermek kezdte meg tanul-
mányait Bartyik Tímea, Nánási Ale-
xandra és Szilágyi Erik táncpedagógu-
sok vezetésével. Telephelyeink 2022-ben 
tovább bővültek Berekfürdő, Fegyver-
nek és Kétpó településeken, ahol a gye-
rekek nagy lelkesedéssel vágtak bele a 
tánc tanulásba. Tantestületünkhöz pedig 
Benedek László és Sándor Szilvia tánc-
pedagógusok csatlakoztak. A tanév vé-
gén Túrkeve város delegációjával ismét 
Porabkába látogathattunk. 2022/2023. 
tanévben a Nemzeti Tehetséggondozó 
Programnak köszönhetően ismét egy 
60 órás tanórán kívüli komplex tehet-
séggondozó programot valósíthattunk 
meg immár társastánc tanszakunkon. 
Fenntartónk, a Keviföld Alapítvány 
fennállásának 30. évfordulóját is megün-
nepeltük, hasonlóan egy gálaműsor ke-
retében. Az idei 25. tanév is mozgalmas-
ra és eredményesre sikeredett, társastánc 
tanulóink számos versenyen mérettették 
meg magukat és értek el szebbnél szebb 

eredményeket, közel egy hónapja pedig 
a saját rendezésű táncversenyünkön, az 
V. Nagykunsági Társastánc Fesztiválon 
mutathatták meg tehetségüket.  Ezzel 
ismét egy mérföldkőhöz érkeztünk, hi-
szen több mint 10 év után hívhattuk újra 
életre ezt a nagyszabású rendezvényt, 
mely a Magyar Versenytánc Szövetség-
től rögtön ki is érdemelte egy Országos 
Bajnokság megrendezésének jogát.

Az elmúlt negyed évszázad tehát be-
bizonyította, hogy Túrkeve és a vonzás-
körzetébe tartozó települések életében 
iskolánk fontos jelentőséggel bír és nél-
külözhetetlen értéket képvisel. Célunk 
megőrizni iskolánk kivívott rangját, 
hagyományait, és biztosítani a fejlődést. 
Ezúton is szeretném megköszönni a Ke-
viföld Alapítvány alapítóinak és kurató-
riumi tagjainak, valamint az iskola volt 
és jelenlegi pedagógusainak, vezetőinek, 
dolgozóinak, diákjainak, szülőknek és 
támogatóknak az odaadó és lelkiisme-
retes munkájukat. Köszönöm továbbá 
Túrkeve Város Önkormányzatának tá-
mogatását, mely kiemelt jelentőségű.

Kívánom, hogy az elkövetkezendő 
tanévek az eddigiekhez hasonló vagy 
még nagyobb sikereket hozzanak, és 
egyre több gyermek csatlakozzon a Kor-
da Vince Alapfokú Művészeti Iskola kö-
zösségéhez.

OKTATÁS OKTATÁS

Minden évforduló - kötődjön az ki-
sebb vagy nagyobb közösséghez, ese-
ményhez - megkülönböztetett figyelmet 
kap és érdemel. Iskolánk 25 éves. 25 év 
nem túl hosszú és felgyorsult világunk-
ban rövidnek is tűnhet, számunkra, 
mégis jelentős időszak. Érdemes ezért 
belegondolni az eltelt időbe… mennyi 
munka, öröm, harc, türelem, remény, 
siker vagy épp kudarc van az elmúlt 25 
év mögött. Ez az évforduló azonban 
nem csak az elmúlt időről szól, hanem 
ezen évek összes szereplőiről is. Ezúton 
is szeretném köszönetemet kifejezni 
azon személyeknek, akik egykor hitet 
tettek a művészeti nevelés mellett, akik 
tudták, hogy a művészetek és műveltség 
tartalmak tanítása értékes és hasznos te-
vékenység a társadalom számára. 

Ezek azok a pillanatok az életben, 
amikor meg kell állnunk, hogy a múltba 
visszatekintve, az átélt emlékekből erőt 
merítve menjünk tovább. Ilyenkor nem 
csak kötelező, hanem célszerű is szám-
vetést készíteni, hiszen nem létezik jövő, 
múlt és jelen nélkül. Ebből a közös tu-
dásból, élményekből és emlékekből áll 
össze a 25. évfordulóját ünneplő Korda 
Vince Alapfokú Művészeti Iskola törté-
nelme.

Az 1993-ban létrehozott Keviföld 
Alapítvány 1999-ben vette fel tevékeny-
ségi körébe az alapfokú művészeti iskola 
fenntartását, s a Korda Vince Alapfokú 
Művészetoktatási Intézmény 1999. szep-
tember. 1-jén kezdte meg működését. Az 
1999/2000-es tanév volt az első iskolai 
év, Veres Istvánné megbízott igazgatónő 
irányításával. Az iskola túrkevei szék-
helyen és három kihelyezett tagozatán, 
Mezőtúron, Muronyban és Törökszent-
miklóson, több mint 500 tanuló kezdte 
meg alapfokú művészeti tanulmányait 
képző- és iparművészet, táncművészet 
és színjáték tanszakokon. A következő 

tanévben dr. Sebestyén Katalin lett az 
intézmény megbízott igazgatója. Az is-
kola valamennyi tanszaka több terüle-
ten is bemutatkozott a tanév során. Az 
iskolai és a városban szervezett külön-
böző rendezvényeken fellépő tanulóink 
hagyományt teremtettek a művészetek 
népszerűsítésének. Az első nagyobb ren-
dezvényre a Korda-hét keretein belül ke-
rült sor. A táncbemutatók és kiállítások 
mellett a Sebestyén Katalin tanárnő ve-
zette színjáték tanszak előadta a Kőmű-
ves Kelemen című rock-balladát, mely 
óriási sikert aratott. A rendezvénysoro-
zatot a Korda-bál zárta. A társastáncos 
bemutatókat Sallai Krisztina és Gulyás 
Miklós, a moderntánc koreográfiákat 
Győrfi Dalma készítette, a néptáncot pe-
dig Vad Lajosné tanította be. 

2001 szeptembertől az igazgatói te-
endőket Brankovics László látta el. A 
grafikát, festészetet, kerámiát tanulók 
egyéni látásmódját, kreativitását fejlesz-
tette a különböző képzőművészeti pá-
lyázatokon, versenyeken való részvétel. 
Sudár Anette kerámia, Füleki Gábor 
festészet, valamint Kovács István és Ko-
vácsné Kovács Erzsébet grafika tanárok 
tanítványai sikert sikerre halmoztak. A 
színjátékos tanulók a városi, térségi kul-
turális életet színesítették dramatikus já-
tékaikkal, ünnepi műsoraikkal, színpadi 
bemutatóikkal. A moderntáncosok szá-
mos helyszínen mutatkoztak be formá-
cióikkal, láthatta őket a közönség a TV2, 
az RTL Klub és a Duna Tv műsoraiban 
is. A társastáncosok pedig nem csak kü-
lönböző táncbemutatókon, hanem az 
ország különböző pontjain megrende-
zett táncversenyeken is eredményesen 
szerepeltek. 

A 2002/2003-as tanév nagyon moz-
galmas volt, beindítottuk Kenderesen a 
kerámia, grafika, néptánc, modern- és 
társastánc tanszakokat. Részt vehet-

tünk a túrkevei önkormányzati delegá-
ció franciaországi vendégszereplésén. 
Februárban létrehoztuk a Jégvirág-bált, 
mely egyben a tanulók félévi vizsgabe-
mutatóját is jelentette. Itt került sor a 
Kevi Ifjú Polgára cím átadására is, me-
lyet minden évben a kiemelkedő tanul-
mányi, művészeti, kulturális és sport te-
vékenységet elért tanulók vehettek át. A 
tanév végén pedig ismét megrendeztük 
az immár hagyománnyá vált Korda-he-
tet. A 2004/2005-ös tanévtől Németh 
István vette át az iskola irányítását. Eb-
ben a tanévben indult békéscsabai tár-
sastánc tanszakunk Gyurkó László és 
Szivák Krisztina pedagógusok vezetésé-
vel. A tanulók egyéniségét, a művészetek 
iránti fogékonyságát igyekeztünk fejlesz-
teni azzal, hogy a tantervi követelménye-
ket kiegészítve színházba, hangverseny-
re, bemutatókra, kiállításokra vittük el 
őket. Mindemellett igyekeztünk külföldi 
kapcsolatokkal is lehetőséget teremteni a 
gyermekek fejlesztésére, iskolánk hírne-
vének öregbítésére. Így jutottunk el 2004-
ben Franciaországba, Amiens városba és 
környékére, ahol Franciaország nemzeti 
ünnepén koszorúztuk az emlékműve-
ket és léptünk fel különböző kulturális 
rendezvényeken. 2005-ben Olaszország 
Asti városának színházában léptünk fel 
az Unicef 30 éves jubileumának ünne-
pén. Hagyományőrző műsorainkkal 
és kiállításainkkal öregbítettük hazánk, 
városunk és iskolánk hírnevét és szerez-
tünk életre szóló emlékeket. A következő 
években folyamatosan bővült intézmé-
nyünk. Kisújszálláson társastánc, Tisza-
tenyőn pedig néptánc és képzőművészet 
tanszakot indítottunk be. Kurilla Enikő, 
Ruscsák-Szász Andrea, Molnár Mag-
dolna, Juhász Andrásné és Kun István 
pedagógusokat köszönthettük a tantes-
tületben. Békés megyei telephelyeink 
száma is bővült. Doboz, Sarkad, Szabad-

Negyed század a művészeti oktatásban - 25 ÉVES A KVAMI
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A Túrkevei Pető� Sándor Általános Iskola életében 
az utóbbi időszak eseményekben gazdag volt, számos 
területen és versenyen mérettették meg tudásukat, fel-
készültségüket diákjaink.

Megyei angol nyelvi verseny
A tiszaföldvári Kossuth Lajos Általános Iskola vármegyei 

szintű angol nyelvi versenyt szervezett március 1-jén, melyen 
a petőfis nebulók kiváló eredményeket értek el. A diákok szö-
vegértési, nyelvtani és a szókincsüket is próbára tevő feladato-
kat oldottak meg.

Eredmények a 4. évfolyamon: Okos Attila Ottó 9. hely, 
�oma Estella 10. hely. 5.évfolyamon Madaras Áron Dániel 
10. hely, Köteles Korina 14. hely, Kapás János 18. hely. 6. év-
folyamon: Gaál Noémi 22. hely, Katona Anna Judit 28. hely, 
Fehér Virág 34. hely. 7. évfolyamon: Dobra Fanni 19. hely, 
Sánta Regina Adél 25. hely. 8. évfolyamon: Sebők Kinga 23. 
hely, Tóth Gréta 25. hely, Tóth Liza Dorka 33. hely. 

A győzelem elmaradt, de az öröm a miénk volt
Kovács Szécsi Mária értékelt: április 10-én a IV. korcsoportos 

leány diákolimpia selejtező mérkőzését játszottuk itt Túrkevén. 
A tét az országos elődöntőbe jutás volt. Sajnos nem sikerült le-
győzni a kecskeméti Szent Imre Katolikus Óvoda és Általános 
Iskola csapatát, így ők örülhettek a továbbjutásnak. Gratulálunk 
nekik és sok sikert kívánunk! Azért mi sem maradtunk öröm 
nélkül, hiszen olyan lelkes szurkolótáborunk volt a mérkőzé-
sen, hogy öröm volt Petőfisnek lenni. A lányok végig keményen 
küzdöttek és örvendeztettek meg mindenkit szebbnél szebb gó-
lokkal és megoldásokkal. Köszönjük a lányoknak a diákolimpi-
ai versenysorozaton való részvételt és az elért szép eredményt! 
Jövőre újra megpróbáljuk. Én magam is nagyon büszke vagyok 
minden játékosomra, hiszen tudom, hogy mennyi munka és 
áldozat van egy ilyen szép siker mögött. 

Újabb aranyérem a diákolimpián
Április közepén Karcagon jártak labdarúgó lányaink a 

Körzeti Vármegyei Diákolimpia Körzeti Döntőjén. Három 
karcagi iskolával mérték össze tudásukat a petőfis lányok és 
nem találtak legyőzőre. Magabiztos védekezés, bravúros gó-
lok jellemezték játékunkat. Az I. helyezés a megyei döntőbe 
jutást jelenti.  A csapat sikeredzője Vincze Mihály.

Történelmi ezüstérem
Április 12-én rendezték meg a leány labdarúgás Diákolim-

pia Vármegyei Döntőjét III. és IV. korcsoportban Rákóczifal-
ván. Hat iskola csapata mérettette meg magát. A csoportkör-
ből egy vereséggel ment tovább a csapat, majd a keresztjátékot 
megnyerve ismét a jászberényi lányokkal játszották a döntőt, 
ahol a győzelem nem volt messze. Így a lányok az előkelő vár-
megyei II. helyezést érték el. Edző: Vincze Mihály. 

A csapat tagjai: Nánási Noémi, Fésűs Farkas Dóra, Sebők 
Kinga, Kiss Diána, Papp Hanna, Vasas Gitta, Dobra Fanni, Vass 
Tímea, Takács Lili. Gratulálunk a történelmi sikerhez, ugyanis 

az iskola először indult diákolimpián leány labdarúgásban.

Jászsági Helyesírási Verseny
A március 27-én, a tavaszi szünet előtti utolsó tanítási na-

pon került megrendezésre a jánoshidai Alsójászsági Petőfi 
Sándor Általános Iskolában a Jászsági Helyesírási Verseny. 
Az 1992 óta elindított helyesírási verseny célja a tehetség-
gondozás, az anyanyelvi kultúra, az igényes nyelvhasználat 
erősítése, a helyesírási készség fejlesztése.

Iskolánk diákjai kiemelkedő eredményeket értek el. 7-8. 
évfolyamon Kiss Diána 4. helyen, Csatári Dávid pedig a 12. 
helyen végzett a 23 diákból. 5-6. évfolyamon Gaál Noémi 7. 
helyen, Németh Nóra pedig 17. helyen végzett a 31 diákból. 
Felkészítő tanáraik: Koós Gréta, Madarasi Magdolna, Tem-
bel Laura tanárnők voltak.

Költészet napi szavalóverseny Mezőtúron
Az idei évben is meghirdette az általános iskolai korosztály-

nak a Mezőtúri Móricz Zsigmond Városi Könyvtár a Költészet 
napjához kapcsolódó kistérségi szavalóversenyt. Tanulóink 
mind a négy korcsoportban színvonalasan szerepeltek. 5. év-
folyamon kimagasló eredményt született, ahol Csom Kiara II. 
helyezést ért el a 20 versenyző közül. 3-4. évfolyamon Faragó 
Adél I. helyezést nyert el, Bíró Tamás Nimród pedig III. he-
lyezett lett. 1-2. évfolyamon is felkészülten érkeztek a nebulók. 
Lakatos Lilien Hanna I. helyezést ért el, Maróti Hanna Kírával 
egyetemben. A II. helyezést Molnár Milán vívta ki magának. 
Kókai Amira Zara pedig különdíjjal büszkélkedhetett. 

Felkészítő pedagógusok: Deák Ildikó, Erdősné Sindel Olga, 
Gombár-Forgács Marianna, Hollósiné Varga Ilona, Kontosné 
Hajdú Hajnalka, Koós Gréta, Kovácsné Szécsi Mária, Mada-
rasi Magdolna, Oroszné Lengyel Katalin, Ráczné Göblyös Ilo-
na, Szabó Tünde, Tembel Laura, Urbán Marianna.

Csatári Dávid a 15. helyen végzett az országos történe-
lem versenyen.

A XXXI. ELTE SAVARIA RPSzKK Történelem verseny 
országos döntőjét 2024. április 12-13-án rendezték meg 
Szombathelyen. Dávid vármegyei másodikként jutott be 
a legjobb húszba, ahol a pénteki napon írásbeli feladatok 
vártak rá, míg a szombati napon a szóbeli megmérettetésen 
esett át sikeresen. Ezzel az eredménnyel az ország legjobbjai 
közé tartozik. Felkészítő tanára Keresztes Mihály volt.

Országos Elődöntőbe jutott III.korcsoportos �ú kézi-
labda csapatunk

Április 18-án a Diákolimpia Országos Selejtezőjén Cegléd 
csapatát fogadtuk. Az első mérkőzésen kiegyenlített volt a já-
ték. A csapatok fej-fej mellett haladtak és a meccs végén dön-
tetlen eredmény született. A második mérkőzésen már nem 
volt kérdés a hazai győzelem. A fiúk végig vezetve, kezükben 
tartották az irányítást. Kapusbravúrok, átlövések és kemény 
védekezés után magabiztos petőfis győzelemmel zárult a já-
ték. Irány az országos elődöntő! A csapat tagjai: Papp Milán, 

OKTATÁS OKTATÁS

PETŐFIS HÍREK
TEMBEL LAURA

Szilágyi Zétény, Oláh Erik, Balogh Gyula, Márki Ferenc, Hol-
lósi Imre, Csíder Imre, Varga József, Szendi Nándor, Lisznyai 
Ferenc és Sebők Áron. Edző: Keresztes Mihály. 

Városi Szavalóverseny
A Madarász Károly Művelődési Ház és Városi Könyvtár ren-

dezésében április 15-én szavalóversenyre került sor, melyen a 
Túrkevei Petőfi Sándor Általános Iskola tanulói kimagasló szín-
vonalon szerepeltek. Április hónapban a költészet napját ünne-
pelve diákjaink magyar költők verseivel készültek a versenyre, 
amelyért arany, ezüst vagy bronz minősítésében részesültek. 

„Teremtett világ őrzői” természettudományos csapat-
verseny, területi döntő

Iskolánkból két ötödik osztályos csapat 3 levelező forduló 
után bejutott a Kaszap Nagy István Református Általános Is-
kola és Óvoda által szervezett természettudományos csapat-
verseny területi döntőjébe. A gyerekeknek egy 3D-s modellel 
kellett készülniük előzetes feladatként, melynek témája a Fenn-
tarthatósági témahéthez és a Föld napjához kapcsolódott. 

Nagyítóval és távcsővel a természetért verseny
A Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóság és a Természet-

tár az idei évben is meghirdette a „Nagyítóval és távcsővel a 
természetért” című országos versenyét. 163 csapat nevezett 
be. Az országos döntőre május 6-án került sor, ahol az isko-
lánk 6.b osztályos csapata a 3. helyen végzett. A csapat tagjai 
Gaál Noémi, Csíder Flóra és Kántor Kata voltak. Felkészítő-
jük Pagonyiné Mikes Irén.

Aktív iskola: Sportnap az alsóban és a felsőben
Az Aktív iskola program keretében május 3-án sportnapot 

tartottunk a Petőfiben. Iskolánk immár a második tanévét tölti 
az Aktív iskola országos programban, melynek keretein belül 
került sor a tavaszi sportnap megrendezésére. Ennek célja az 
önfeledt, jókedvű mozgás és játék volt. Sokféle mozgásforma 
közül választhattak a gyerekek. Alsós és felsős diákjaink külön 
helyszínen vehettek részt a mozgás szeretetét elősegítő progra-
mokon. Felsős diákjaink négy helyszínen választhattak a játé-
kok közül. Célkitűzésünk volt, hogy a fizikai kihívások mellett 
a szellemi játékok is teret kapjanak. A programot a testnevelők 
állították össze és minden kolléga, lelkes diák közreműködött a 
szervezésben. A tanulók ezen programok közül választhattak: 
röplabda, tollaslabda, asztalitenisz, teqball, szkander, just dan-
ce, célba dobás, sakk, jenga stb. Minden diák megtalálhatta a 
kedvének megfelelő mozgásformát, logikai kihívást.

Iskolánk alsó tagozatában a negyedikes osztályfőnökök 
voltak a szervezők, segítőik pedig a napközis kollégák és a ki-
választott negyedikes tanulók. Az időjárás felülírta az eredeti 
tervet, így az eseménynek az iskola tornatermei, tantermei és 
az udvar, és egy kis futásra, sprintre a Liget adta a helyszínt. 
Közös bemelegítés után hét helyszínen sportolhattak a gye-
rekek, majd a Ligetben a futópályán mutathatták meg gyor-
saságukat. A palettán szerepelt kötélhúzás, célba dobás-rúgás 
kosárlabdázás, súlyzós feladat, hulahopp és kidobócska. Nem 
volt olyan izomcsoport, amit ne mozgattak volna meg.

A Túrkevei Óvodai Igazgatóság és 
Bölcsőde Pedagógiai Programjában ki-
emelt helyet kap a külső világ tevékeny 
megismerésére nevelés. A kisgyerme-
kek nevelésében nagy hangsúlyt fek-
tetünk környezetük megfigyelésére, 
megszerettetésére, megóvására, a kör-
nyezetvédelemre. A külső világ tevékeny 
megismerése az óvodai nevelés egész 
folyamatában érvényesül. Programunk 
alapján nagy hangsúlyt fektetünk a jeles 
napokról való megemlékezésnek.

A Madarak és fák napja - május 10. - 
egy olyan nevezetes nap, amely alkalmat 
ad arra, hogy a természethez való pozitív 
viszonyulást alakítsuk a gyerekekben. A 
legjobb, ha ezt valódi tevékenységekkel, 
tapasztalatokkal tesszük. 

Így történt ez a nevezetes napon, a 
Mátyás király utcai óvodában, ahová 
minden óvodánkból vendégségbe hív-
ták és várták a tanköteles korú gyerme-
keket azért, hogy a jeles nap alkalmából 
együtt tevékenykedjenek. Az óvoda 
hatalmas, nyírott füves, virágos udvara, 
óriási fái remek lehetőséget biztosítottak 
arra, hogy a gyermekek komplex mó-

don feldolgozzák az adott témát játékos 
keretek között.

A lombkoronák között számos ma-
dárfaj található, melyek közül a gyerme-
kek a délelőtt folyamán többet meg is 
figyelhettek, maradandó élményt és tu-
dást biztosítva a számukra. A madarakat 
csodálkozva figyelő, kérdező gyereknél 
motiváltabb partnert keresve sem ta-
lálhatna az óvodapedagógus. Az árnyas 
fák, a virágos kertek megfelelő helyet 
biztosítottak a téma elmélyítésében.

Gombosné Pap Ibolya nyugdíjas kol-
légánk bábjátékával ismét elvarázsolta a 
gyermekeket (is). Ezúton is köszönöm 
az óvoda nevelő közösségének a csodás 
délelőtt megszervezését, ahol sokszínű 
programban vehettek részt a gyermekek 
és az óvodapedagógusok egyaránt. 
Az óvodapedagógusok egész éves mun-
kájának köszönhető, hogy „madárbarát-
tá” varázsolták az óvoda udvarát. Ennek 
elismeréseként idén elnyerték a Madár-
barát óvoda címet, amelyet a Magyar 
Madártani és Természetvédelmi Egye-
sület indított el szem előtt tartva a min-
dennapi madárvédelem fontosságát.

Madarak és fák napja az oviban
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A Gábor Ferenc Versbarátok Körének tagjai május 12-én 
találkoztak az Egressy Béni Zeneiskolában.  

A találkozón emlékeztek Gábor Ferenc költőre, születésének 
101. évfordulójára, aki 1923. május 13-án született Nagyszalon-
tán. A Túrkevéért Alapítvánnyal, annak több alapítójával szoros 
kapcsolatot ápolt, többször járt Túrkevén, a Vád és könyörgés 
című verses kötetét 1992-ben adtuk ki Túrkevén.  Az Útravaló 
című verses kötete 1998-ban jelent meg Csíkszeredában, ebben 
jelent meg a Mondd! című verse. A találkozón elhangzottak Baj-
tos Erika: Felnőtt és Anyák című verse, Áprily Lajos: A csavargó 
a halálra gondol, József Attila: Kész a leltár, Petőfi Sándor: Arany 
Jánoshoz, Dsida Jenő: Templomablak, Aranyosi Ervin: Hold nap-
ja, Fák és madarak napján, Gábor Ferenc: Mondd!, Arany János: 
Mátyás anyja,  Gábor Ferenc: Tanító néni  című versek. 

Kevi retro című kiállításunk a XXIV. 
Kevi Juhászfesztivál keretén belül ke-
rült megnyitásra a Múzeumi világna-
pon. Tárlatunk az 1965-1995 közötti 
időszak tárgyi világát mutatja be. 
Elsősorban a helyi, a városban fellel-
hető jellegzetes tárgyakat igyekszünk 
bemutatni, melyek nem térnek el je-
lentős mértékben az ország más te-
rületein is megtalálhatóaktól, mégis 
alapvetően Túrkeve múltját tükrözik. 

Egy részük itt helyben készült, vagy 
célzottan itteni használatra, esetleg a 
kevi termékek, üzemek reklámozásá-
ra. A latin retro előtag jelentése: hátra, 
mögé, mai értelemben: visszatekintő, 
múlthoz forduló, a közelmúlt stílusát 
felidéző. Ez a korszak a legutóbbi idő-
szakig kívül esett a muzeológia látóte-
rén. A közelmúlt emlékeinek gyűjtése 
és megőrzése csak az ezredforduló idő-
szakában merült fel. A tárlat a jelzett 
időszak egy szeletét jeleníti meg. Mé-
reténél fogva nem mutathatja be a kor 
emblematikus tárgyait maradéktalanul. 
A politikai berendezkedés jelképei is 
csak olyan mértékben kaptak szerepet, 

amennyire a hétköznapi életben is meg-
jelentek. A kiállított tárgyak jelentős ré-
széről a látogatók többségének még saját 
élményei vannak. Néhány tárgy késői 
utódjával a mai napig is találkozhatunk, 
így a fiatalabb korosztályhoz tartozók is 
felismerhetik őket. Az anyagot a hétköz-
napi élet színterei köré csoportosítottuk, 
melynek eszközei gyakran párhuzamo-
san voltak jelen a korszakban készíté-
sük időpontjától függetlenül. Minden 
enteriőrbe helyet lehet foglalni és átélni 
az elmúlt évtizedek világát a „Kevi ret-

ro”-ban. Kiállításunk szeptemberig vár-
ja Kedves látogatóinkat a megszokott 
nyitvatartási időben.

KULTÚRA

Múzeumi retro a Juhászfesztiválon
KAPÁS JÁNOS – MÚZEUMIGAZGATÓ DR. SZABÓ ZOLTÁN

A TÚRKEVÉÉRT ALAPÍTVÁNY HÍREI - A Gábor Ferenc Versbarátok találkozója
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IGAZGATÓI PÁLYÁZAT
Intézmény megnevezése: Egressy Béni Zeneiskola – AMI
Címe: 5420 Túrkeve, Széchenyi utca 9.
OM azonosító: 040107
Elérhetőség: 06/56 361 891
A betöltendő állás megnevezése: intézményvezető
Jogviszony típusa: teljes állás
Pályázati feltételek: 

•	 felsőfokú zenei szakirányú /főiskolai vagy egyetemi/ végzettség és szakképzettség
•	 legalább 4 év pedagógus munkakörben szerzett gyakorlat
•	 vezetői gyakorlat
•	 közoktatás vezetői végzettség

A pályázat részeként benyújtandó iratok, igazolások:
•	 szakmai önéletrajz
•	 vezetői program, szakmai helyzetelemzésre épülő fejlesztési elképzelésekkel
•	 iskolai végzettséget igazoló dokumentum másolata
•	 három hónapnál nem régebbi erkölcsi bizonyítvány
•	 nyilatkozat arról, hogy a pályázati anyagban foglalt személyes adatainak a pályázati eljárással összefüggő 

kezeléséhez hozzájárul
Bérezés: a hatályban lévő jogszabályok szerint
A munkakör betöltésének kezdő időpontja: 2024. augusztus 1.
A pályázat benyújtásának határideje: 2024. június 15.
A pályázati kiírással kapcsolatos további információ, elérhetőség: dr. Szabó Zoltán, a Túrkevéért Alapítvány 
kuratóriumának elnöke 06/20 9415217
A pályázat benyújtásának módja: elektronikus úton, a pályázatnak a turkeveertalapitvany@gmail.com címre 
megküldésével
A pályázat elbírálásának határideje: 2024. június 30.
A kitöltött űrlapot a következő email címre kérjük visszaküldeni: info@mzmsz.hu

Gábor Ferenc: Mondd

Hát, irigyellek, Földim, Barátom.
Hol lakik benned ennyi erő?
Nem akadsz fenn korláton, vámon-
a MINDEN JÓ ÜGY érdekében mi hajt
birkózni, járni, állni- mindig két lábon.
Ott lenni mindig, ahol baj van,
háborúságban, csendben, zsivajban.
Mindig csak tenni, tenni, tenni-,
hogy nem rettent el soha semmi?
Mondd, mi fűt, mi nógat, mi gerjeszt,
hogy önzetlenül, mint a gyermek
lótsz-futsz – és hozol annyi áldozatot…
Mondd nem jutott még eszedbe:
„…magyar paraszt, hát mi vagyok én neked?”
Vagy épp azért teszed, mert szereted?
Mert véred?
Mi más érdek fűthetne, hajtna-
Te is az vagy: alföldi fajta,
Petőfi, Arany, Sinka vére-
Egy fájdalmas magyar sors sejtje,
idegszála, beágyazva az EZER ÉVBE.

/Nagyszalonta, 1997. február 16./

AZ EGRESSY BÉNI ZENEISKOLA KÖZÖSSÉGE ÉS AZ 
ALAPÍTÓ FENNTARTÓJA A TÚRKEVÉÉRT ALAPÍT-

VÁNY KURATÓRIUMA, TISZTELETTEL HÍVJA ÉS 
VÁRJA NÖVENDÉKEIT, AZOK CSALÁDTAGJAIT, A 

ZENE BARÁTAIT A XXXII. TANÉVZÁRÓRA

 2024. 06. 17-ÉN 17.15 ÓRÁRA

ISKOLÁNK SZABADTÉRI SZÍNPADÁRA.
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Nagyon ritka az a történet, ahol (bármennyire is tetszik) sok karakteren át, 
tiszta szívvel tudok kapcsolódni az elmesélt eseményekhez, a történet mondani-
valójához, rejtett tanító üzenetéhez. Itt most ebben a varázslatban volt részem, 
ráadásul egy igazán speciális, hatalmas magasságokat és félelmetes mélységeket 
magába foglaló témában, melyhez eddig is sokan nyúltak írásaikban, számtalan 
módon és nézőpontból, ám számomra ez volt az a könyv, mely a szívemig ért, át 
tudta adni mindazt, ami a téma őszinte befogadásához szükséges. 

A szerzők remek munkát végeztek, nagyon nehéz témák mellé álltak oda 
ezzel a regénnyel. Megjelenítik a családon belüli erőszakot, identitás keresést, 
elfogadást, kirekesztést, szülői viselkedést és feszegetik azt a kérdést, hogy va-
jon tényleg tudunk-e feltétel nélkül szeretni és bízni.  

Szeretnék egy, a történet szempontjából fontos építőelemről említést tenni, ez 
pedig a méhek és a méz. Egyszerűen lenyűgözött, ahogyan a szerzőpáros meta-
foraként jelenítette meg ezeknek az apró repülő csodáknak a létezését. Megható 
érzékenységgel vezették végig a méhek létezését, ebben kiteljesítve és valóságos-
sá formálva a történet tanítását. Erre a szemet gyönyörködtető borítóba öltöz-
tetett történetre pedig a koronát a mélyen személyes hangvételű utószó tette fel.
Olvassátok! /És fogyasszatok sok mézet! Néha bódít, de sokszor gyógyít, szívet 
s lelket./

Jodi Picoult – Jennifer Finney Boylan: Bódító méz
Bp. Athenaeum, 2023.

KÖNYVAJÁNLÓ
KOKOVAY ZSUZSA
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ZÖLD ROVAT

Lassan fokozódik a klíma- és ökológiai válság. Pedig lenne 
ezek nélkül is elég bajunk, ezek olyan nagy, távoli rémmeséknek 
tűnnek. Igaz, látjuk, hogy alig van fecske, meg hónapokig nem 
esik szinte egy csepp eső sem (akár tavasszal!); mintha régen nem 
lettek volna ennyire tikkasztóak a nyarak, és télen pedig annyi hó 
azért esett, hogy időnként lehetett szánkózni. De ezek a válságok 
túlmutatnak rajtunk, és csak remélni tudjuk, hogy valami csoda 
majd jól visszafordítja ezt az egészet.

Szívesen várjuk ezt a csodát a technikai fejlődéstől, ami nem 
is meglepő. Sok technológiai vívmány tényleg jobbá, kényelme-
sebbé, egészségesebbé tette az életünket. A Föld szerencsésebbik 
felén egyetlen generáció sem élt jobb körülmények között, mint 
mi most. (Lehet, hogy fura belegondolni, ismerve a hazai gaz-
dasági viszonyokat, a bérszínvonalat, de bizony ezekkel együtt is 
Magyarország is ehhez a szerencsésebb térfélhez tartozik.) Sajnos 
ugyanennek a technológiai fejlődésnek óriási ára van. Most éljük 
fel azokat a természeti kincseket: a tiszta vizet, tiszta levegőt, a jól 
termő talajt, amelyeket magától értetődőnek és kifogyhatatlan-
nak tartunk. Hogyan ismerhetjük fel, mik azok az ígéretesnek 
mondott, a világ megmentőinek kikiáltott fejlesztések, amelyek-
ről már most garantáltan kijelenthetjük, hogy kár várnunk rájuk?

Geomérnöki ötletek
Ha melegszik a Föld légköre, hát akkor csináljunk egy hatal-

mas hűtőt vagy napernyőt, ami majd lehűti! – gondolhatnánk, és 
már tarthatnánk is a markunkat a Nobel-díjért. Persze ezzel van 
néhány aprócska megoldandó probléma:
 • Ehhez a hűtőhöz/napernyőhöz is a Földről kell kitermel-

ni a nyersanyagokat, és itt kell legyártani, összeszerelni is 
(aztán a konkrét ötlettől függően még ki is lőni az űrbe). 
Ez mind rengeteg további energiafogyasztást és szeny-
nyezést jelentene, pedig eleve épp ezek miatt kerültünk a 
mostani környezeti válságokba.

 • A számítások szerint most azonnal teljesen le kell(ett 
volna) állnunk globálisan a szén-dioxid-kibocsátással 
ahhoz, hogy a következő évtizedekben ne váljon kezel-
hetetlen méretűvé a probléma. Ugyanakkor az emberi-
ség eddigi legnagyobb közös erőfeszítései évtizedeken 
vagy évszázadokon át épültek – például a kínai nagy fal 
is. Hogy közelebbi példát is mondjunk: a Paks II. atom-
erőműnek is lassan üzemelnie kellene már az eredeti ígé-
retek szerint, de még a terveket sem sikerült elfogadni az 
elmúlt 10(!) évben.

 • Nem tudjuk előre kiszámolni az összes következményt. 
Még az időjárást is alig tudjuk néhány napnál vagy hét-

nél távolabbra legalább nagyjából megjósolni, nemhogy 
egy bolygó léptékű változás minden pozitív vagy negatív 
hatását előre látni.

 • A legtöbb ilyen geomérnöki terv valójában csak ötlet, 
vagy legfeljebb apró léptékben kísérleteznek velük. Ami 
nem jelenti azt, hogy a ténylegesen szükséges méretben 
is kivitelezhetőek, vagy hogy tényleg működnek.

 • Nem látszik az emberiségen az igyekezet, hogy minden 
döntéshozó, minden vállalatvezető, minden hétköznapi 
ember minden erejét a klíma- és ökológiai válság meg-
oldására akarná összpontosítani. Nem is tudjuk, hogyan 
kellene ezt csinálni.

Elvileg környezetbarát termékek
Sebaj, ha mindannyian 100%-ban újrahasznosított alapanya-

gokból készült termékeket vásárolunk, az azért csak számít…? 
Sajnos az újrahasznosításhoz is szükség van a nyersanyagok vá-
logatására, szállítására, újrafeldolgozására, megint szállítására, az 
új termék legyártására, ami után megint el kell őket szállítani a 
boltokba. Tehát itt sem spóroljuk meg az energiafogyasztást és a 
szennyezést. Inkább fordítva igaz ez a felvetés: egy valóban fenn-
tartható világban természetesen minden termék környezetbarát 
kell legyen, de ha maga a túltermelés és a túlfogyasztás a problé-
mák forrása (márpedig az), akkor azon önmagában nem segít, ha 
újrahasznosított termékeket termelünk túl.

Egy Kínából ideszállított bambusz szívószál például értelem-
szerűen a többszörösen rossz példák közé tartozik, míg a helyi 
termelők kézműves portékáit kifejezetten célszerű keresnünk.

A hatékonyság növelése
Ha valaki piacra dobna egy olyan autót, ami csak egyetlen 

liter benzint fogyasztana száz kilométerenként, azzal máris tize-
dére csökkenne az autók kibocsátása. Vagy mégsem? Tegyük a 
szívünkre a kezünket: nem kezdenénk el még többször kocsival 
utazgatni, ha már úgy is megtehetjük?

Másik példa: milyen jó, hogy van fűnyíró, és nem kaszával 
vagy sarlóval kell küszködni! És mivel a fűnyírót kényelmes 
használni, ezért most már sokan heti-kétheti rendszerességgel 
le is vágjuk a füvet a kertben vagy a ház előtt.

Minél könnyebb kitermelni a kőolajat, annál többet terme-
lünk. Minél könnyebb megművelni a szántóföldeket, annál 
több szántóföldet művelünk (és annál intenzívebben). Az, hogy 
a hatékonyság növelése nemhogy csökkenti, hanem egyenesen 
növeli az energiafogyasztást, az erőforrások kitermelésének üte-
mét, elsőre nem hangzik logikusnak. Pedig egy William Stanley 
Jevons nevű brit közgazdász már 1865-ben, az ipari forradalom 
hajnalán megfigyelte a jelenséget – ezért hívják Jevons-para-
doxonnak.

A nyilvánvalóan álzöld „megoldások”
Globális probléma-e a műanyagszennyezés? Igen, felfér a top-

listára. Mi az oka? Ismét csak a túltermelés és a túlfogyasztás. A 
világ legnagyobb műanyagszennyezőit mindannyian név szerint 
ismerjük: ők a Coca-Cola, a Pepsi és a Nestlé. Megtehetnék, hogy 
visszaváltható palackokat használnak, mint régen. Ehhez képest 
itthon is sikeresen kilobbizták a visszaváltható palackok meg-
szüntetését a 2000-es évek elején. Most meg ráírják az eldobható 
palackjaikra, hogy „Nem vagyok szemét!”, meg levehetetlen ku-
pakokat tesznek rájuk. Ezek a próbálkozások ugyanolyan átlát-
szóak, mint a műanyag, amiből a palackokat öntik.

TÖRÖK MÁRTON

A technológia megment minket a környezeti válságoktól… ugye?

ZÖLD ROVAT

Akkor mi marad?
Az élet alapvető velejárója, hogy ennünk, közlekednünk kell; 

hogy kell egy otthon; hogy használunk tárgyakat, amik idővel 
elkopnak, elromlanak. Az egyetlen valódi megoldás, ha szerény, 
visszafogott, de tisztességes, emberhez méltó életmódra törek-
szünk, kerülve a pazarló, felesleges, nélkülözhető luxusvásárlá-
sokat és -utazásokat. Ebben nem egyenlő mindenkinek a fele-

lőssége. Magyarországon a lakosság aránytalanul nagy része él a 
szegénységi küszöb közelében vagy egyenesen alatta, hozzájuk 
értelemszerűen a termelés és fogyasztás nagyon kicsi része tar-
tozik csak. Minél könnyebben megengedhetünk magunknak 
egy impulzív kiruccanást vagy vásárlást, annál inkább meg is 
kell kérdeznünk magunktól, hogy tényleg szükségünk van-e rá, 
tényleg jobb lesz-e ettől magunknak és a Földnek.

Egy zsebkendőnyi kertdarab is elég, ha tenni akarunk ma-
gunkért és az élővilágért - A Magyar Természetvédők Szövet-
sége A mi sokszínű kertünk kampánya mindenkinek segít.

A biológiai sokféleség világszerte drámaian csökken, hivata-
los jelentés szerint, világszinten mintegy egymillió állat- és 
növényfajt fenyeget a kipusztulás veszélye, az emberi tevé-
kenység hatására naponta akár két tucat faj is kihalhat. A 
Magyar Természetvédők Szövetsége ezért indította el A mi 
sokszínű kertünk kampányt, melynek keretében igen haté-
kony természetbarát praktikákat és természetvédelmi prog-
ramokat sajátíthatunk el országszerte. 

Magyarországon a növényzet-alapú természeti tőke index ki-
sebb, mint 10%, ami azt jelenti, hogy a hazánk területét egykor 
borító természetes élővilág értékeinek több, mint 90%-a mára 
megsemmisült. A sokszínűség csökkenéséért az emberi tevé-
kenység felelős, a természet helyreállítása érdekében elsősorban 
a társadalmi és gazdasági viszonyainkon kell változtatni, de az 
egyének és a közösségek is sokat tehetnek a negatív folyamatok 
megfordítása érdekében. A Magyar Természetvédők Szövetsé-
gének A mi sokszínű kertünk kampánya országszerte szervez 
természetvédelmi és nevelési programokat, önkormányzatok, 
oktatási intézmények és családok bevonásával. Dr. Farkas István 
Tamás, a Magyar Természetvédők Szövetségének társelnöke a 
kampány céljait hangsúlyozta: „Már egy zsebkendőnyi kertdarab 
is jó szolgálatot tehet, ha tenni szeretnénk valamit magunkért és 
az élővilág sokszínűségének megőrzése érdekében. A kis kertünk-
ben, erkélyünkön már meg is kezdhetjük a természetbarát lépések 
sorát, amivel a biológiai sokféleség mellett hozzájárunk az élel-
münk biztosabb és jobb minőségű megtermeléséhez is.”

 A természetbarát kertészkedés nem igényel nagy beruhá-
zást, sőt még spórolhatunk is vele. Kis lépésekkel is elkezdhet-
jük: figyeljünk oda, hogy mindig legyen víz a kertben, rakjunk 
ki néhány vízzel teli tálat ivóhelynek vagy létesítsünk kis kerti 
tavat. Ne nyírjuk sűrűn a gyepet, hagyjuk vágatlanul a kert egy-
egy részét, hogy a maghozó füvek és a beporzókat táplálékkal 
ellátó virágok kifejlődhessenek. Hagyjuk a tápanyagot biztosí-
tó avart a fák alatt, komposztáljuk a kerti szerves anyagokat, a 
konyhai hulladékokat. 

„Nagy �gyelmet fordítunk a helyi jó gyakorlatok elterjesztésére 
is: az év során a 23 tagszervezetünkkel országszerte több mint 300 

programot szervezünk, minden korosztály számára.” – emelte ki 
dr. Farkas István Tamás. A Magyar Természetvédők Szövetsége 
az egyének mellett várja családok, iskolák, munkahelyek csat-
lakozását is A mi sokszínű kertünk kampányhoz. Céljuk, hogy 
az emberek minél több elemet valósítsanak meg a kampányban 
megismert természetbarát praktikákból a saját kertjükben, ud-
varukon, erkélyükön. 

Dr. Gyulai Iván ökológus, a mélymulcsos kertészkedés aty-
ja, A mi sokszínű kertünk kampány szakmai vezetője felhívta 
a figyelmet: „Az emberek sokszor félve tekintenek a rovarokra, 
férgekre, csak a veszélyt látják bennük, ezért távol tartják őket 
a kertjüktől. Félelmeik általában alaptalanok, higgyük el, a ter-
mészet jól teszi a dolgát, és bizony jobban járunk, ha rábízzuk a 
károsnak tartott élőlények korlátozását.”

A mi sokszínű kertünk kampány kiadványai konkrét ötlete-
ket is tartalmaznak, hogy a zöldség- és gyümölcstermesztésün-
ket segítő madarak, ragadozó rovarok és más állatok megtelepe-
dését hogyan biztosítsuk. A sziklakertek és a kőfalak menedékül 
szolgálhatnak a gyíkoknak, kihelyezhetünk madár- és dene-
vérodúkat, telelőhelyet alakíthatunk ki a békáknak, sünöknek. 
Speciális búvóhelyeket is készíthetünk olyan rovarbarátaink-
nak, mint a katica, a fátyolka vagy a fülbemászó, amely rémisztő 
neve ellenére nem jelent veszélyt, ámde szövetségesünk lehet 
a kerti munkában. A Magyar Természetvédők Szövetsége tag-
szervezetei az iskolai foglalkozások mellett közösségi akciókat 
is szerveznek például élőhelybarát iskolaudvarok kialakítására. 
De mintakerteket, tanösvényeket is teremtenek közművelődési 
intézményekben, továbbá magbörzéket szerveznek, előadáso-
kat tartanak kertbarát köröknek, míg fesztiválokon, falunapo-
kon játékos ismeretterjesztő sátrakkal jelennek meg. 

A természetbarát praktikák megvalósulásáról készített fény-
képeket bárki feltöltheti a Magyar Természetvédők honlapjára, 
így sokan kedvet kaphatnak a biológiai sokféleség védelmére. A 
képeket feltöltők nyereménysorsoláson vesznek részt, melynek 
során 3 millió forint értékű ajándékok kerülnek szétosztásra. A 
játék október 20-ig tart. https://mtvsz.hu/amisokszinukertunk 

Túrkevén a Nimfea Természetvédelmi Egyesület segíti az 
MTVSZ munkáját a kampány lebonyolításában. http://nimfea.
hu/amisokszinukertunk

A kampány az Agrárminisztérium támogatásával valósul meg. 

MAGYAR TERMÉSZETVÉDŐK SZÖVETSÉGE

A mi sokszínű kertünk
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A szalonnát kis kockákra vágjuk, egy serpenyőbe tesszük és lassú tűzön ropogósra sütjük. A tésztát sós vízben kifőzzük. 
Leszűrjük, egy tálba tesszük és a szalonna zsírját ráöntjük, összekeverjük. Ezután a kisütött szalonnával és a túróval jól összeke-
verjük, esetleg, ha kell, még sózzuk meg. Az őzgerincformát kibéleljük baconnal, erre tesszük az összekevert tésztát, ráhajtjuk a 
bacon szalonnát. 180 fokon készre sütjük. Tálalásnál tehetünk rá tejfölt.

Megtisztítjuk a gombákat 
és felszeleteljük. A vörös-
hagymát felaprítjuk és a 
forró zsiradékon meg-
dinszteljük. Hozzáadjuk a 
felszeletelt gombát, zúzott 
fokhagymát, egy kicsit meg 
pirítjuk. Megszórjuk az 
érkezési keményítővel, el-
keverjük. Felöntjük vízzel, 
beletesszük a leveskockát. 
Mikor feloldódott benne 
és megkóstoltuk, azután 
sózzuk, borsozzuk. kb. 10 
percig főzzük.  A gombal-
evest botmixerrel összetur-
mixoljuk, hozzáadjuk a tej-
színt, és újra felforraljuk. A 
bacont serpenyőben meg-
pirítjuk és ezzel tálaljuk a 
gombakrémlevest. Még íz-
letesebb, ha egyszerre több-
féle gombából főzzük.

KISS IMRÉNÉ MAGDI

Finomságok az asztalra 

Hozzávalók: 

25 dkg metélt tészta

25 dkg tehéntúró

só

15 dkg fehér vagy 

füstölt szalonna (lehet 

vegyesen is)

20 dkg bacon szalonna

ízlés szerint tejföl

Hozzávalók:

0,5 kg csiperkegomba

1 evőkanál zsiradék

1 fej vöröshagyma

1 nagy gerezd fokhagyma

1 evőkanál étkezési kemé-
nyítő

só, bors

1 leveskocka

2 dl tejszín

10 dkg bacon

Túrós tészta újragondolva

Gombakrémleves pirított baconnel

SPORT

XXVIII. MUNKÁS KUPA 
ORSZÁGOS KISPÁLYÁS LABDARÚGÓ TORNA TÚRKEVE

Ideje: 2024. június 8. (szombat)
Helyszín: Túrkeve, Kiss Kálmán Városi Sportcsarnok

Szervező: Csajbók Ferenc

Program:
7:30-8:30 A csapatok regisztrálása, sorsolás
8:30-9:00 Megnyitó
9:00-9:30 Csapatok eligazítása
9:30-13:30 Csoportmérkőzések
13:45-16:15 A torna folytatása
16:30 A program lezárása, eredményhirdetés

Nevezési határidő: 2024. június 1.
Amennyiben Ön és csapata szeretne részt venni a tornán, kérjük, vegye fel a kapcsolatot a szervezővel az alábbi el-
érhetőségein: Csajbók Ferenc 5420 Túrkeve, Laczka János u. 22 Tel.:+36302866474, email: apaatok@freemail.hu
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Korábbi számunk egyikében 
már bemutattuk a nagyközön-
ségnek városunk egyik büsz-
keségét, aki sikert sikerre hal-
moz választott sportágában. 

Ő Nagy Zsófi, aki ez alka-
lommal a Zágrábban megren-
dezett World International 
Dance Open 2024 nagyszabású 
versenyén is remekelt.

A Fit Kids szóló kids kategóri-

ában az 5. helyen végzett, az Acro 
Dance B szóló kids kategóriában 
a bronzérmet szerezte meg, az 
Acro Dance solo kategóriában 
már a 2.helyezést vívta ki, s ezzel 
ezüstérmes lett. A Fitness Dan-
ce Group junior kategóriában a 
dobogó legfelső fokára léphetett, 
aranyéremmel a nyakában.

Szívből gratulálunk a nagy-
szerű sikerhez!

A KNIR DSE tornászai - Nagy Ibo-
lya edző vezetésével - fantasztikus 
sikereket könyvelhetnek el. 

A Budapesten megrendezett Vi-
dékbajnokság I. osztályú Országos 
Elit Tornászbajnokság 2.fordulóján 
a Serdülő és Gyermek kezdő kate-
góriában egy erős, nagy létszámú 
mezőnyben mérettetett meg három 
tornászlány, Rácz Lilla Sarolta, Csí-
der Flóra Róza és Tóth Réka. 

Réka stabil gyakorlatokkal foly-
tatta a versenyzést, míg Flóra ez 
alkalommal debütált a mezőnyben. 
Lilla megjavítva az előző forduló 
gyakorlatait nagyon szépen, átgon-
doltan versenyzett. A bajnokság ed-
digi legjobbja, I. helyezett, a Vidék-
bajnokság ugyancsak I. helyezettje.

Szívből gratulálunk a lányok-
nak a kitartásukért, szorgalmukért, 
edzőjüknek, Nagy Ibolyának elis-
merésünket fejezzük ki. További si-
kereket kívánunk!

Az újságírás szabályait felrúgva, kérem, 

engedjék meg nekem, hogy a legnagyobb 

elfogultsággal vessem papírra e sorokat!

Bajnóczki Hajnalkát, Hajnit még kö-
zépiskolás korában, lázadó tinédzser-
ként ismertem meg, lévén, hogy a Korda 
Vince Művészeti Iskola grafika tansza-
kának tanulója volt, ahol a „kezem alatt” 
tevékenykedett. Már ott és akkor is érez-
hető volt bontakozó tehetsége. Különle-
ges, egyedi technikájával, színvilágával 
hívta fel magára a figyelmet. Egyedi és 
különleges volt, amolyan „hajnis” stílu-
sú. Azóta érett felnőtté, gyönyörű nővé, 
intelligens, gondolkodó emberré nőtte 
ki magát. Most is egyéniség, nem olvadt 
bele az elvárásoknak megfelelni vágyó 
szürkeségbe, színes, különleges egyéni-
ség, aki értéket képvisel és értéket alkot. 
Gondolkodik, ha kell, kételkedik, de 
mindig kőkeményen beleadja önnön 
magát abba, amit csinál. 

Hajni a képzőművészet mellett – amit 
remélhetőleg sosem ad fel –, más terü-
leten is kipróbálta magát, nevezetesen 
a testépítésben. Ebbe is, mint minden 
másba, óriási akarattal és kitartással vá-

gott bele, és küzdött céljai megvalósítá-
sáért. A kemény munka minden esetben 
meghozza a várva várt eredményt, így 
volt ez a testépítés terén is, hiszen a leg-
jobbak között tartják számon.

A közelmúltban zajlott a Vecsésen 
megrendezett W.A.F Universe World 
Championship, Nemzetközi Fitness és 
Body Building versenyen elsőként a 
„Miss Bikini” kategória 1. helyezését 
érte el, majd a „Miss Sport model” ka-
tegória 2. helyezését. A május közepén 
Budapesten megrendezett Bodysport 
NAC Nemzetközi kvalifikációs kupán 
a Wellness kategóriában 1. lett, míg a 
Sportmodell kategóriában 5. helyezést 
ért el.  Rendkívül tiszteletreméltó ered-

mények ezek, amiért nagyon keményen 
megdolgozott.

Ezúton is szeretnék Hajni részére to-
vábbi sok sikert, eredményes verseny-
zést, s legfőképpen az általa választott 
műfajokban megtalált lelki békét és bol-
dogságot kívánni! Őszinte tisztelettel és 
szeretettel gratulálok eredményeihez!

Az Ecsegfalvára tett kerékpározás 
után ez alkalommal Dévaványát vet-
te célba az a lelkes, szép számú kere-
kező társaság, akik május első szom-
bat reggelén a Ligetben gyülekeztek 
teljes menetfelszerelésben.

A biciklizés örömén túl most is 
volt egyéb programunk, hiszen a 
VII. Túzokfesztiválon vettünk részt 
a Körös-Maros Nemzeti Parkban.

Ahogyan azt „megrendeltük”, az 
idő tökéletes volt a 44 kilométeres 
kerékpározásra. Mivel a résztvevők 
életkora elég széles spektrumot mu-
tatott, így többször is megálltunk 
pihenni, meg persze, hogy bevárjuk 
egymást. Megérkezve a fesztiválra 
számos élvezetes programot tekint-
hettünk meg. Nem titkolt szándé-
kunk ugyanis, hogy a következő 
alkalomra még többen induljunk 
útnak, hiszen egy ilyen tekerés, túl 
azon, hogy új élményekkel gazdagít-

ja a résztvevőket, az egészségünkre 
és a közösségi életünkre is jótékony 
hatással van! Felejthetetlen élmé-
nyekkel lettünk gazdagabbak, ami-
ért köszönet a szervezőknek!

A program szervezője a Túrkeve 
Városi Önkormányzat, támogatója 
pedig az Aktív Magyarország volt.
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zom a gyereknek és a szüleinek, hogy hülyeségbe nem en-
gedem belemenni. Ha minden áron azt akarja, akkor el kell 
mennie innen! Ezektől a szerektől csak beteg lesz az ember. 
A cigarettát sem engedem. Büszke vagyok rá, hogy rengeteg 
embert sikerült leszoktatnom. 

Milyen javaslataid vannak az egészség megőrzésére?

Egyszerű: egészséges étkezés – kevés zsír, sok zöldség – és 
mozgás. Nem rég olvastam egy szaklapban, hogy mi a há-
rom legegészségesebb étel: ezek a marhahús, a tojás és a 
savanyúkáposzta. A testépítésben nagyon sokat tanultam 
az egészségmegőrzésről, a táplálkozásról. Bibliaként hasz-
nálom Arnold Schwarzenegger: A testépítés nagy enciklo-
pédiája és Joe Weider könyveit. A Flex című újság is nagyon 

hasznos. Innen tudom, hogy az Arginin és Lizin nevű ét-
rendkiegészítők 1000-es C-vitaminnal szedve szenzációsak 
a betegségek elkerülésében. Nem is vagyok beteg soha! 85 
éves vagyok, de egy óra alatt megjárom Kisújt kerékpárral.

Mi van tiltólistán?

Az energiaitalt betiltanám, de a sok modern kütyü is ezek 
közé tartozik. Egyfolytában azt nyomkodják, ahelyett, hogy 
mozognának. 

A beszélgetést megköszönve bízom benne, hogy az i�abb 
nemzedék tagjai követendő példát találnak egészségük 
megőrzésének érdekében a fent leírtak olvasása után. Leg-
drágább kincsünk az egészség, ezt ne feledjék!

SPORT

Nem véletlen a címválasztás – perpe-
tuum mobile, avagy az örökmozgó -, 
hiszen 85 éves kora dacára a mai napig 
az egészséges életmód és testmozgás 
atyja itt kisvárosunkban. Fiatal korá-
ban ökölvívó és súlyemelő volt, testépí-
téssel foglalkozott, amit a mai napig 
végez és kerékpározik. Sokakat „meg-
fertőzött” e területen, köszönhető ez 
elhivatottságának, hozzáértésének, 
példamutatásának. Az elmúlt 70 év ta-
pasztalatairól, az indulásról beszélget-
tünk, mind e mellett a mai �ataloknak 
is hasznos, követendő tanácsokat ad a 
régi idők felidézése mellett.

A súlyemelés hogyan toppant be az éle-
tedbe?

Fiatal koromban volt egy 45 kilós go-
lyóm, amit mindig mindenhova ma-
gammal cipeltem, még a villamoson is 
velem volt.  Egyik rokonom javasolta 
akkoriban, hogy menjek edzeni az 
Ikarus súlyemelő szakosztályába, hi-
szen az ott volt a közelben. Így tíz év 
ökölvívást követően súlyemelő lettem. 
A mozgás mindig is a lételemem volt a 
munka mellett, volt idő, hogy naponta 
kerékpárral jártam Szolnokra dolgoz-
ni. 1965-ben jöttem haza Budapestről 
és megalapítottam a súlyemelő szak-
osztályt, Soós Lajos személyében, aki 
akkoriban sportelnök volt, támoga-
tóra leltem, biztatott. Nagyon sok te-
hetséges ember volt, gondolok Ducza 
Károlyra, aki a Vidék Magyar Baj-
nokság 3. helyezettje volt, vagy Csótó 
Lászlóra, aki első volt a bajnokságban. 
De itt volt Győri József is, aki alig-alig 
járt edzeni, mégis mindent megnyert, 
ahol elindult.

A súlyemelés után hogyan jött a testépí-
tés?

Miután hazajöttem és dolgoztam a 
TÖVÁLL-nál, mint brigádvezető és 
azt követően a Tsz-ben is, de nem 
nagyon tetszett, kiváltottam az ipart, 
vállalkozó lettem. Nem igen volt időm 
a súlyemeléssel foglalkozni. A „Ká-
dár-rendszerben” tiltott volt a testépí-
tés, ezért magam csináltattam csigás 

gépeket, hiszen a mozgás hiányzott. 
Kialakítottam magamnak egy kis 
konditermet a lakás alatti pincében, 
de ott csak ketten fértünk el. Teljesen 
ingyen jártak hozzám akkoriban a 
mozogni, erősödni vágyó emberek, le-
hettünk úgy 30-an. Kicsinek bizonyult 
a terem, akkor javasolták, hogy kér-
jek érte pénzt. Így egy nagyobb – 4-5 
fős - termet alakítottam ki. Szerettem 
volna egy garázst építeni alápincézés-
sel, amire meg is kaptam az engedélyt. 
Sokan kérdezgették, mit építek? Az 
itt lévő ismerőseim viccből rávágták, 
hogy kocsmát. Én meg ráhagytam… 
Garázs ugyan nem lett, de a végén va-
lóban „kocsma” lett belőle. Kocsma 
mellett ugyebár nem lehet disznóól, s 
ha már így esett, akkor megcsináltam 
konditeremnek. Olyan sokan voltak 
abban az időben, hogy nem fértünk, 
nem lehetett megfelelően edzeni. Ele-
gem volt az építkezésből, nem akar-
tam már semmit kialakítani. Ahol 
most beszélgetünk, meggyfák álltak. 
Úgy gondoltam, hogy mégis kellene 
egy terasz, ahová ki lehet ülni a kocs-
ma vendégeinek, így asztalok, székek 
kerültek ide. Úgy csináltam meg, hogy 
ha netán nyerek a lottón, akkor falakat 
is lehessen húzni rá. Megcsináltam az 
alapot, a lábazatot és lebetonoztam. 
Kész lett a kerthelyiség. Bár nem nyer-
tem a lottón, végül mégis bodyterem 
lett belőle. Apránként épült fel, s lett 
az, ami ma látható.

Ma is gyakori a testépítés? Sokan járnak? 

Lényegesen kevesebben vannak, mint 
egykor. Kevesebb a gyerek is, no meg a 
test karbantartása ma már sajnos nem 
divat. Egyre elterjedtebb a kövérség, 
az egészségtelen táplálkozás és az eb-
ből fakadó betegség is. Előbbre való 
az evés, mint a mozgás. Kóla, chips, 
gyorsételek, nem csoda, ha ennyi a kö-
vér gyerek! Ebben a szülők is hibásak, 
hiszen inkább odaadnak egy ezrest, 
mondván: vegyél magadnak valamit, 
mintsem ők készítsék el a reggelit. 
Mondok konkrét példát: eljött egy 8. 

osztályos 120 kilós gyerek, beleütött a 
bokszzsákba kettőt és elment. Kitartás 
nélkül akar gyors eredményt, inkább 
beveszi a „dilibogyót”, amitől lefogy 
és izmosnak tűnik. Ennyi évtizedes 
tapasztalat alapján azonnal kiszúrom, 
kik azok, akik doppinggal élnek. Ná-
lam ez ki van zárva! Amikor rákérdez-
tem, hogy mit szed, az volt a válasz, 
hogy mi közöm van hozzá. Semmi 
közöm sincs hozzá, de annyival tarto-
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